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Český venkov a zemědělství v podmínkách 
měnícího se podnebí: Přizpůsobení 
českého zemědělství a venkova na dopady 
změny klimatu, MZe (úryvky)

Ačkoliv zemědělská produkce bude 
s vysokou pravděpodobností ovlivňová-
na častějšími extrémními výkyvy počasí, 
podle prognóz tempa klimatické změny 
dojde do roku 2100 k nárůstu průměr-
né roční teploty o 3,3 ° C. Mezi základní 
dopady tedy patří prodloužení vegetační 
sezóny, která bude v období 2070 – 2099 
o 41 dní delší než v období 1961 – 1990. 

Z hlediska vláhových poměrů nelze 
pravděpodobně očekávat závažnější 
změny celkového množství srážek, ale 
v mnohem větší míře se bude projevovat 
srážková proměnlivost, spočívající napří-
klad v nárůstu bezesrážkových období. 
Podle prognóz by v souvislosti se změ-
nou klimatu mohlo v průběhu 21. století 
dojít ke snížení průměrných průtoků na 
mnoha českých povodích o zhruba 15–

20 %, případně až o 25–30 %, k prohlou-
bení vodních deficitů by mohlo dojít ze-
jména v letních a podzimních měsících. 

Klimatická změna bude mít za násle-
dek zejména časnější nástup jarních ob-
dobí a růst průměrných teplot v zimních 
měsících, v důsledku čehož by mohlo 
docházet k urychlení růstu a vývoje ve-
getace v jarním období a následnému 
zvýšení rizika jejího poškození pozdními 
mrazy a zvýšeným výskytem stávajících 
i nově migrujících plevelů a patogenů. 

Současné prognózy předpovídají zvý-
šení pětidenních srážkových úhrnů 
v zimních měsících ve druhé polovině 
21. století (v období 2070–2099). Také 
je předpovídáno zvýšení výskytu sráž-
kových extrémů v letních měsících. Čas-
tější výskyt intenzivních srážek zejména 

v letních obdobích bude mít negativní 
vliv na stav půdy a na hospodářské plo-
diny. Podle zprávy Evropské agentury 
pro životní prostředí je velmi pravdě-
podobné, že se na konci tohoto století 
budou v prostoru střední Evropy vy-
skytovat vlny veder ve stejné frekven-
ci, intenzitě a délce trvání jako je tomu 
v současné době na území jižní Evropy.

V souvislosti s globální změnou klima-
tu a z ní plynoucím tlakem na využívá-
ní půdy hrají venkovské oblasti zásadní 
roli v zajištění pestré škály ekosystémo-
vých služeb (potravinová bezpečnost, 
dodávky čisté vody, biologická rozmani-
tost, rekreace, estetika). Zemědělství ja-
kožto poskytovatel ekosystémových slu-
žeb může hrát v budoucnu významnou 
roli při obhospodařování povodí, ochra-
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ně stanovišť a biologické rozmanitosti 
a rovněž při zachování a obnově multi-
funkční krajiny a přispívat tak k celkové 
odolnosti krajiny vůči změnám klimatu. 

Hlavní hrozby spojené s variabilitou 
a změnou klimatu 

Sucho
Období sucha představují riziko 

i v případě podzemních vod, kde může 
docházet k jejich vyčerpání v důsledku 
nadměrného odběru pro hospodářské 
účely. Významné jsou také dopady na 
půdní prostředí – častější výskyt be-
zesrážkových období vyvolává změny 
v bonitě půdy, které následně vedou 
k její degradaci a erozi. Celkové ekono-
mické dopady období sucha a nedostat-
ku vody v posledních třech desetiletích 
v Evropské unii byly vyčísleny na 100 
miliard EUR a náklady spojené s výji-
mečným suchem v roce 2003 byly od-
hadnuty na 8,7 miliard EUR. 

V České republice se sucho vyznačuje 
ne příliš sezónním charakterem, má spí-
še nepravidelný či nahodilý ráz. Největší 
riziko představují období sucha přede-
vším pro sušší oblasti středních Čech 
a jižní Moravy. Základním nástrojem pro 
zvládání sucha a nedostatku vody jsou 
Plány povodí pro zvládání sucha a nedo-
statku vody. V České republice byl vy-
vinut systém monitorování a včasného 
varování sucha, zemědělcům i řídícím 
pracovníkům informace o riziku sucha 
na území ČR. Integrovaný systém pro 
sledování sucha (Monitor sucha) se za-
měřuje na meteorologické a zemědělské 
sucho, a to s ohledem na jejich častěj-
ší výskyt a ekonomické dopady pro ČR 
a také proto, že jsou nutným předpokla-
dem obou kategorií následujících (hyd-
rologické a socioekonomické sucho). 

Sucho – příklady možných adaptač-
ních opatření 

Adaptační opatření můžou nabývat 
různých podob – od technických řešení 
přes úpravy v řízení podniku až po za-
vedení ekonomických nástrojů a změny 
v legislativě. Z dlouhodobého hlediska 
hraje významnou roli výběr odolnějších 
odrů d, které se lépe př izpů sobí novým 
klimatickým podmínkám.

Technické opatření: rozvoj oblastí pro 
akumulaci povrchové vody 

Netechnická opatření:
• šlechtění a výběr odolnějších plo-

din a odrůd, které se lépe přizpů-
sobí dostupnosti vody a které jsou 
odolnější vůči novým klimatickým 
podmínkám (např. nižší vlhkosti)

• účinnější využívání vody, např . 
omezení ztrát, lepší postupy při 
zavlažování, recyklace, zadržování

• ekonomické nástroje (řízená po-
ptávka po vodě, platby za ekosys-
témové služby, tzv. PES)

• rozvíjení vzdělávacích programů 
pro lepší porozumění suchu, jeho 
rizikům a opatřením pro snižová-
ní dopadů

• zvýšení motivace adaptace – in-
formovanost (tisk, zahrnutí do 
vzdělávání na školách se země-
dělským zaměřením, vzdělávací 
a informační programy)

• začlenění opatření pro přizpůso-
bení a hospodaření s vodou do 
programů rozvoje venkova 

• posouzení potřeby dalších opatře-
ní pro zlepšení nakládání s vodou 
v zemědělství

• vyhodnocení možností jak posílit 
schopnost ekosystémů zadržovat 
vodu pro zvýšení odolnosti vůči 
suchu

• zapojení krajů a místních samo-
správ do dlouhodobých prognóz 
nároků na vodu a prosadit návrhy 
legislativních opatření, která bu-
dou provázaná a komplexní (plá-
ny povodí, pozemkové úpravy)

Ekosystémově založená opatření:
• zlepšení hospodaření s půdou 
• zvýšení retenční kapacity krajiny 

(udržení vlhkosti v půdě , údržba 
krajiny zachováním krajinných 
prvků – např. meze, remízky)

Povodně 
Zvýšený výskyt a extremita povodní 

v posledních desetiletích v České repub-
lice způsobily značné hospodářské ško-
dy a ztráty na lidských životech. Variabi-
lita klimatu spolu s lidskými aktivitami 
v záplavových oblastech výrazně zvyšuje 
zranitelnost společnosti vůči povodním 
a je také jedním z důvodů, proč zmírňo-
vání následků povodní představuje vý-
znamné výzvy do budoucna. 

V podmínkách České republiky se 
v souvislosti s intenzivními srážkovými 
úhrny vyskytují zejména říční povodně 
(zasahují většinou rozsáhlé oblasti v dů-
sledku vysokých průtoků na vodních 
tocích) a bleskové povodně (vznikající 
kombinací prudké akumulace srážek 
v krátkém časovém období a následné-
ho masivního plošného odtoku vody, 
často z horských oblastí). Významnou 
roli hrají lokální a regionální charakte-
ristiky území.

V souvislosti s měnícím se klimatem 
se v oblasti České republiky očekává 
zvýšení počtu extrémních srážek a ná-
růstu povodňového rizika zejména lo-
kálního charakteru. Současné prognózy 
předpovídají zvýšený nárůst pětiden-
ních srážkových úhrnů v zimních měsí-
cích ve druhé polovině 21. století (2070–
2099). Také se očekává zvýšení výskytu 
srážkových extrémů v letních měsících. 
Významnou roli v nárůstu povodňových 
rizik v budoucnu bude hrát nejen mění-
cí se klima, ale také změny ve využívání 
půdy. 

V  rámci implementace Povodňové 
směrnice bylo provedeno předběžné vy-
hodnocení povodňových rizik a celkem 
3 000 km říčních úseků v České repub-
lice bylo identifikováno jako úseky s vý-
znamným povodňovým rizikem.

Povodně – ekosystémové přístupy 
adaptací na změnu klimatu 

V minulosti byly strategie protipo-
vodňové ochrany založeny zejména na 
přesných předpovědích a rozsáhlé tech-
nické infrastruktuře (přehrady), která 
hrála klíčovou roli při zvládání hydro-
logických extrémů. V posledních letech 
se více prosazují nové trendy v proti-
povodňové ochraně, tzv. ekosystémové 
přístupy, založené na obnově a ochraně 
ekosystémů a jejich služeb, které před-
stavují dlouhodobě udržitelná, nákla-
dově efektivní a k životnímu prostředí 
šetrná adaptační řešení reagující na mě-
nící se klima. 

Jedním z cílů Evropské vodní politiky 
je vytvoření tzv. „Zelené infrastruktury“. 
Klíčovými prvky „Zelené infrastruktury“ 
jsou adaptační opatření k přirozenému 
zadržení vod v povodí prostřednictvím 
obnovy ekosystémů a jejich služeb. Tato 
opatření zvyšují odolnost společnosti 
k povodním prostřednictvím regulač-
ních služeb ekosystémů a současně při-
náší řadu dalších přínosů, které může 
společnost využívat – např. čištění vody, 
regulace klimatu a kvality vzduchu, re-
kreační, estetické a kulturní hodnoty. 
Mezi tato řešení patří ekosystémově 
založená opatření v povodích, která 
vhodně doplňují technickou protipovod-
ňovou – např. revitalizace vodních toků 
a břehových porostů, mokřadů a tůní, 
tvorba přirozených průtokových režimů 
ve vodních tocích, posilování přiroze-
né retence vody v povodí, zalesňování, 
změny krajinného pokryvu, změny vy-
užívání půdy, trvale udržitelné postupy 
v lesnictví a zemědělství. Hlavním ná-
strojem pro realizaci těchto krajinných 
opatření jsou komplexní pozemkové 
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úpravy, klíčový nástroj pro udržitelný 
rozvoj venkovských oblastí České re-
publiky.

Strategie přizpůsobení se změně kli-
matu v podmínkách ČR

V návaznosti na adaptační politiku 
EU je v současné době připravována ná-
rodní Strategie přizpůsobení se změně 
klimatu v podmínkách ČR. Tento doku-
ment představuje strategický rámec pro 
přizpůsobení se dopadům změny klima-
tu, zaměřuje se na adaptační přístupy 
a opatření v hlavních sektorech jako 
je zemědělství, lesní a vodní hospodář-
ství, urbanizovaná krajina, biodiverzita 
a ekosystémové služby, zdraví a hygie-
na, cestovní ruch, doprava, energetika 
a průmysl, krizové situace, ochrana oby-
vatel a životního prostředí. 

V  oblasti zemědělství návrh Stra-
tegie přizpůsobení se změně klimatu 
v podmínkách ČR uvádí jako základ pro 
úspěšná adaptační opatření flexibilní 
a šetrné hospodaření, udržitelné využí-
vání půdy, zavádění nových technologií 
a diverzifikace zemědělství. Adaptační 
opatření by měla zaměřena na zajištění 
kvality půdy a vody, opatření podporu-
jící zadržování vody v krajině. Zeměděl-
ská adaptační opatření Strategie přizpů-
sobení se změně klimatu v podmínkách 
ČR zahrnují:

• Pozemkové úpravy. Jedná se ze-
jména o vhodné využití území pro 
zemědělské hospodaření, tvorba 
krajinné mozaiky, podpora reten-
ce vody v krajině, propojenosti 
přírodních a krajinných struktur.

• Genetické zdroje, výzkum, šlech-
tění a zemědělské biotechnologie. 
Šlechtění a další běžně využívané 
biotechnologické postupy v země-
dělství vytváří předpoklady pro 
tvorbu a udržitelné využívání od-
růd rostlin a plemen zvířat s nový-
mi vlastnostmi, které jim mohou 
pomoci přizpůsobit se rychleji 
a efektivněji změněným životním 
podmínkám, např. v  důsledku 
změn klimatu. Genetické zdroje 
a jejich diverzita jsou zásobárnou 
nových nebo doposud nepozna-
ných vlastností a  jsou součástí 
přírodního bohatství každého stá-
tu. Míra využití této diverzity pro 
výzkum, šlechtění a zemědělskou 
praxi je přitom závislá na jejich 
široké a volné dostupnosti mezi 
státy z různých zeměpisných a kli-
matických oblastí.

• Standardy Dobrého zemědělského 
a environmentálního stavu (GAEC). 
Šetrné zemědělské hospodaře-
ní, které má vliv na snížení rizika 
eroze, zvyšování obsahu organické 
hmoty v půdě, podporuje ochranu 
krajinných prvků, správné využívá-
ní vodních zdrojů pro závlahy.

• Zalesňování a zatravňování. Ve 
vhodných lokalitách přeměna 
orné půdy na lesní porost s kvalit-
ní druhovou skladbou, nebo trav-
ní porosty zakládané jako opatře-
ní proti větrné a vodní erozi a pro 
vyšší zadržování vody v krajině.

• Ekologické zemědělství. Rozvoje 
ekologického zemědělství, udrži-

telného hospodaření v krajině.
• Snižování půdní eroze. Realizace 

protierozních opatření, jako je 
ochranné zpracování půdy, půdo-
ochranné osevní postupy, vytvá-
ření ochranných prvků a pásem či 
zatravňování a výsadba protieroz-
ních bariér. 

• Opatření proti zemědělskému 
suchu. Opatření zaměřená na za-
držení vody v krajině, snižování 
rychlosti odtoku vody z krajiny, 
zvýšení efektivity zavlažovacích 
systémů.

• Ochrana biodiverzity. Agroenvi-
ronmentální opatření a způsoby 
zemědělského hospodaření šetrné 
k přírodě, které zmírňují pokles 
biodiverzity vázané na zeměděl-
skou krajinu.

• Diverzifikace zemědělství. Podpo-
ra diverzifikace zemědělské a ne-
zemědělské (např. agroturistika) 
činnosti.

• Monitoring, analýza rizik a systé-
my včasné výstrahy. Monitoring 
a analýza rizik škodlivých orga-
nismů rostlin, rozvoj systému 
včasné výstrahy před extrémními 
meteorologickými jevy. Příkladem 
systému včasné výstrahy je napří-
klad monitoring sucha. 

• Řešení dopadů extrémních mete-
orologických jevů na zemědělské 
hospodaření. 

• Intervence státu k podpoře mo-
tivace farmářů k využívání země-
dělského pojištění a pojišťoven 
k poskytování tohoto pojištění.

ČSÚ: Visegrádská čtyřka v datech sčítání 2011

Struktura obyvatel podle státního 
občanství 

Cizincem byla osoba, která neměla 
státní občanství dané země, ale měla 
občanství jiného státu. Občané s dvojím 
občanstvím, z nichž jedno bylo občan-
ství sledované země, nebyli považováni 
za cizince. 

Ve státech V4 žila naprostá většina 
obyvatel se státním občanstvím sledova-

né země. Nejvíce homogenní zemí podle 
státního občanství bylo Polsko s 99,8 % 
a Maďarsko s 98,6 % obyvatel s daným 
státním občanstvím. Naproti tomu po-
díl obyvatel se státním občanstvím ČR 
žijících v České republice byl 95,4 % 
a podíl obyvatel s občanstvím Slovenska 
byl dokonce jen 92,2 %. Tyto hodnoty 
nejsou zcela reprezentativní především 
v případě Slovenska, kde byl vysoký 

počet nezjištěných odpovědí u státní-
ho občanství (téměř 40 tisíc, tj. 7,3 %). 
U ostatních zemí V4 byl podíl nezjiš-
těných odpovědí u státního občanství 
podstatně nižší, 0,6 % v ČR, v Polsku 
a v Maďarsku byl ještě nižší. 

Zastoupení cizinců v zemích V4 v po-
rovnání s jinými státy EU je nízké. V Pol-
sku a na Slovensku žilo necelé procento 
cizinců, v Maďarsku byl zaznamenán 
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podíl cizinců jen nepatrně vyšší. Nejvyš-
ší podíl obyvatel s cizím státním občan-
stvím byl zaznamenán v České republi-
ce, zhruba 4 %.

V České republice v roce 2011 žilo 422 
tisíc cizinců z téměř 100 zemí. Nejvíce, 
27,5 % všech cizinců, byli zastoupeni 
občané Ukrajiny (tab.). Pětinu tvoři-
li Slováci a 12,5 % cizinců byli občané 
Vietnamu. Četněji zastoupeni byli dále 
občané Ruské federace, Polska a Ně-
mecka. V Maďarsku bylo sečteno 144 
tisíc cizinců. Nejvyšší zastoupení měli 
občané Rumunska (27,0 %), 11,9 % ci-
zinců tvořili občané Německa a 8,3 % 
občané Ukrajiny. V Polsku žilo 77 tisíc 
cizinců, nejvíce jich bylo z Ukrajiny, 
tvořili čtvrtinu všech cizinců. Výrazněji 
byli zastoupeni občané Německa, Bělo-
ruska a Ruské federace. Nejméně cizin-
ců ze států V4 v absolutním vyjádření 
žilo na Slovensku, pouze 26 tisíc osob. 
Zhruba čtvrtinu všech cizinců tvořili 
občané ČR a 16,8 % cizinců byli občané 
Maďarska. 

Ve většině států V4 mezi cizinci pře-
važovali muži; od 57,4 % v ČR až po ne-
celých 54 % v Polsku a na Slovensku. 
Pouze v Maďarsku mezi cizinci mírně 
převažovaly ženy, mužů bylo 49,5 %. 
Naprostá většina cizinců v zemích V4 
byla v produktivním věku. Nejvíce byla 
zastoupena věková skupina 30 – 49 let. 
V ČR tvořila 45,7 % cizinců, v Polsku 
44,7 %, na Slovensku 37,7 % a v Maďar-
sku 36,7 % všech cizinců. Naproti tomu 
dětská složka (do 15 let) tvořila jen zhru-
ba desetinu, nejméně 8,1 % v ČR a nejví-
ce 10,8 % v Maďarsku. 

Více než polovina cizinců patřila do 
skupiny ekonomicky aktivních, což od-
povídá jejich věkové struktuře. V Ma-
ďarsku, Polsku a na Slovensku tvořil 
podíl ekonomicky aktivních cizinců na 
celkovém počtu cizinců téměř 54 %. 
Výjimkou byla Česká republika, kde byl 
zaznamenán podíl ekonomicky aktiv-
ních cizinců pouze 37,4 %. Nízký podíl 

ekonomicky aktivních byl ovlivněn vy-
sokým podílem nezjištěných odpovědí 
(43,5 %). Podíl ekonomicky aktivních 
cizinců se zjištěnou ekonomickou ak-
tivitou byl 66,1 %. Naprostá většina 
ekonomicky aktivních cizinců v zemích 
V4 byli zaměstnaní. Nejvyšší podíl za-
městnaných cizinců na ekonomicky 
aktivních byl zjištěn v Maďarsku, a to 
93,6. V České republice a v Polsku se 
pohyboval kolem 90 %. Nejnižší podíl 
zaměstnaných cizinců na ekonomicky 
aktivních byl zaznamenán na Slovensku, 
a to 85,7 %. Podíl zaměstnaných cizin-
ců na ekonomicky aktivních cizincích 
je mírně vyšší než podíl zaměstnaných 

celkem na celkovém počtu ekonomicky 
aktivních v jednotlivých státech V4. Nej-
vyšší rozdíl mezi mírou zaměstnanosti 
cizinců a mírou zaměstnanosti celkem 
byl zaznamenán v Maďarsku, a to o 6,2 
procentních bodů, v ostatních zemích 
V4 byl rozdíl pod hranicí 3 procentních 
bodů. 

S výše uvedenými podíly souvisí míra 
nezaměstnanosti cizinců v daných ze-
mích. Nejnižší míra nezaměstnanosti 
u cizinců byla zaznamenána v Maďarsku 
(6,4 %). V České republice byla 9,0 %, 
v Polsku 10,7 % a nejvyšší míra neza-
městnanosti byla zjištěna na Slovensku, 
a to 14,3 %.

Stát CZ HU PL SK

Cizinci celkem 422 276 142 666 77 316 26 563

z toho:

Ukrajina 116 139 11 820 19 938 1 777

Slovensko 82 251 8 246 792 x

Vietnam 52 612 2 358 3 384 721

Rusko 31 545 2 512 5 359 779

Polsko 16 800 1 744 x 2 375

Německo 14 907 16 987 6 147 1 075

Moldavsko 8 729 190 355 29

Bulharsko 7 774 681 1 845 445

USA 7 432 3 022 1 767 529

Velká Británie 5 182 2 602 2 058 605

Mongolsko 5 118 1 090 455 22

Rumunsko 4 786 38 574 910 1 351

Čína 4 773 8 852 2 017 266

Kazachstán 4 347 233 469 20

Bělorusko 4 129 157 5 407 71

Itálie 3 279 1 959 1 938 687

Francie 3 060 2 201 1 647 334

Rakousko 2 560 3 936 601 533

Srbsko 2 248 7 752 320 357

Maďarsko 1 099 x 537 4 468

Česká republika x 421 1 127 6 925

 Tab.: Zastoupení vybraných skupin cizinců ve státech V4 podle sčítání 2011
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ČSÚ: Strukturální šetření v zemědělství – regiony 2013

Území, kraj
Zemědělské 

subjekty 
celkem

v tom podle právní normy

fyzické 
osoby 

celkem

z toho 
zemědělský 
podnikatel 

– fyzická 
osoba

právnické 
osoby 

celkem

společnost 
s ručením 
omezeným

akciová 
společnost družstvo

Česká republika 26 246 23 345 16 523 2 901 1 616 630 516

kraj

Hl. město Praha 62 40 18 22 14 1

Středočeský 3 520 3 107 2 358 413 239 84 74

Jihočeský 2 943 2 608 1 941 335 187 52 87

Plzeňský 2 103 1 894 1 598 209 121 57 24

Karlovarský 545 465 385 81 60 5 4

Ústecký 1 396 1 226 910 171 129 22 11

Liberecký 1 235 1 115 622 120 86 19 12

Královéhradecký 1 717 1 548 1 195 169 73 57 29

Pardubický 1 380 1 205 811 175 77 58 32

Vysočina 2 410 2 119 1 683 291 107 66 97

Jihomoravský 3 927 3 509 1 844 418 244 99 55

Olomoucký 1 433 1 272 959 161 65 39 50

Zlínský 1 714 1 552 896 163 101 35 22

Moravskoslezský 1 859 1 686 1 303 173 114 36 18

Zemědělské subjekty podle právních forem

Území, kraj

Obhospoda
řovaná 

zemědělská 
půda celkem

v tom podle právní normy

fyzické 
osoby 

celkem

z toho 
zemědělský 
podnikatel 

– fyzická 
osoba

právnické 
osoby 

celkem

společnost 
s ručením 
omezeným

akciová 
společnost družstvo

Česká republika 3 491 818 1 063 960 990 262 2 427 858 804 960 875 498 702 695

kraj

Hl. město Praha 13 274 2 503 2 060 10 771 9 222 2

Středočeský 553 255 196 873 184 668 356 382 123 596 126 105 99 204

Jihočeský 420 167 125 883 114 775 294 284 104 226 56 061 131 091

Plzeňský 311 732 98 118 93 177 213 615 75 915 105 149 31 875

Karlovarský 99 515 39 744 38 291 59 771 46 451 5 706 6 048

Ústecký 212 851 104 061 99 373 108 790 69 306 21 770 13 943

Liberecký 98 825 36 391 32 088 62 434 32 089 20 393 9 406

Královéhradecký 233 758 66 613 63 681 167 144 38 787 90 074 36 614

Pardubický 228 007 55 415 51 883 172 591 38 576 69 505 61 478

Vysočina 359 848 88 770 85 250 271 078 48 945 85 678 135 371

Jihomoravský 359 458 74 599 66 949 284 859 81 367 133 379 61 927

Olomoucký 244 033 62 195 56 570 181 838 40 949 63 636 69 484

Zlínský 149 958 33 927 29 095 116 031 38 796 50 120 26 838

Moravskoslezský 207 137 78 867 72 401 128 270 56 736 47 921 19 413

Obhosoidařovaná zemědělská půda podle právních forem zemědělských subjektů
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Území, kraj
Pracující 

celkem

v tom

pracující přímo zaměstnáni podnikem

pracující nepřímo

zaměstnáni podnikem
pravidelné zaměstnání nepravidelné zaměstnání 

pracující na dohodu

hospodář
pracující 

majitelé

členové rodiny hospodáře zaměstnanci

vypomá

hající
zaměstnáni

o provedení 

práce

o pracovní 

činnosti

osoby 

samostatně 

výdělečně 

činné

osoby 

přidělené 

agenturou 

práce

Česká republika 181 756 23 345 2 089 24 822 1 253 80 621 42 289 4 488 908 1 941

kraj

Hl. město Praha 616 40 13 16 2 355 128 62 – –

Středočeský 25 395 3 107 239 2 833 175 11 445 6 055 446 141 953

Jihočeský 16 961 2 608 171 2 247 109 8 564 2 624 537 89 13

Plzeňský 11 422 1 894 145 1 405 98 6 0 49 1 565 208 50 8

Karlovarský 2 756 465 57 538 33 1 181 394 33 47 7

Ústecký 14 673 1 226 140 1 262 90 3 468 7 784 235 60 408

Liberecký 4 896 1 115 91 1 096 16 1 696 703 82 53 43

Královéhradecký 12 912 1 548 178 1 223 116 5 995 3 254 385 71 142

Pardubický 13 529 1 205 207 1 346 76 7 446 2 756 438 30 24

Vysočina 18 517 2 119 193 2 503 208 9 891 2 733 800 67 3

Jihomoravský 26 178 3 509 333 4 723 104 10 261 6 281 572 120 274

Olomoucký 12 934 1 272 106 932 106 5 834 4 281 310 55 39

Zlínský 9 665 1 552 89 1 994 41 3 739 1 948 189 97 16

Moravskoslezský 11 304 1 686 125 2 703 79 4 698 1 784 190 28 11

Pracující v zemědělství celkem

Území, kraj

Pravi

delně za

městnaní 

celkem

v tom podle věkových skupin

z toho 

ženy

v tom ženy podle věkových skupin

≤ 24 25–34 35–44 45–54 55–64 65 ≤ ≤ 24 25–34 35–44 45–54 55–64 65 ≤

Česká republika 132 130 8 046 16 254 27 791 33 120 34 778 11 872 42 966 2 058 5 096 10 115 11 864 10 424 3 409

kraj

Hl. město Praha 426 18 70 111 82 110 35 158 4 23 64 31 28 7

Středočeský 17 799 1 189 2 365 3 622 4 433 4 525 1 663 5 726 308 790 1 382 1 529 1 296 422

Jihočeský 13 698 790 1 731 2 689 3 560 3 784 1 144 4 249 187 508 957 1 237 1 071 278

Plzeňský 9 590 526 1 036 1 894 2 421 2 735 981 2 661 102 255 607 740 758 199

Karlovarský 2 275 152 284 533 482 510 313 684 28 88 165 152 132 111

Ústecký 6 186 400 853 1 332 1 449 1 512 641 1 924 110 265 483 471 394 201

Liberecký 4 015 222 540 847 930 939 537 1 275 57 197 295 306 251 168

Královéhradecký 9 060 483 1 121 1 995 2 247 2 366 848 2 843 106 362 707 832 629 207

Pardubický 10 281 800 1 299 2 301 2 719 2 529 631 3 679 208 419 892 1 114 828 218

Vysočina 14 914 1 007 1 674 3 411 4 255 3 557 1 009 4 628 221 419 1 155 1 503 1 037 294

Jihomoravský 18 931 925 2 280 3834 4 454 5 321 2 117 6 970 312 746 1 514 1 778 1 864 757

Olomoucký 8 250 469 920 1 791 2 289 2 299 483 2 584 103 295 655 766 656 110

Zlínský 7 415 390 1 066 1 527 1 586 2 174 672 2 397 120 249 553 602 652 220

Moravskoslezský 9 291 675 1 284 1 903 2 213 2 417 799 3 197 193 481 686 803 817 218

Pravidelně zaměstnaní pracující v zemědělství podle věkových skupin
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Území, kraj

Vedoucí podniků celkem z toho ženy

nejvyšší dosažené zemědělské vzdělání další odborné vzdělávání nejvyšší dosažené zemědělské vzdělání další odborné vzdělávání

pouze 

praktické 

zkušenosti

základní 1) úplné 2)
účast na 

vzdělávání
bez účasti

pouze 

praktické 

zkušenosti

základní 1) úplné 2)
účast na 

vzdělávání
bez účasti

Česká republika 12 254 4 905 9 086 8 148 18 097 1 785 413 906 840 2 263

kraj

Hl. město Praha 22 5 34 36 25 7 – 1 2 6

Středočeský 1 505 610 1 405 1 314 2 206 192 86 139 159 258

Jihočeský 1 507 451 986 845 2 087 160 36 83 66 213

Plzeňský 789 622 692 464 1 639 60 70 86 43 174

Karlovarský 215 121 210 244 301 61 4 47 45 67

Ústecký 633 248 515 528 868 78 26 45 39 110

Liberecký 693 263 280 296 939 103 45 74 42 181

Královéhradecký 748 299 670 541 1 176 80 13 43 33 103

Pardubický 582 273 525 441 940 52 11 61 50 74

Vysočina 926 473 1 011 859 1 551 116 28 74 65 143

Jihomoravský 2 155 620 1 152 1 139 2 788 337 28 128 109 384

Olomoucký 638 258 537 536 897 110 7 38 64 91

Zlínský 931 321 462 388 1 326 210 6 28 28 216

Moravskoslezský 911 341 606 506 1 352 219 62 60 96 245

Zemědělské vzdělání vedoucích podniků 
1) střední vzdělání s výučním listem; 2) střední vzdělání s maturitní zkouškou, vyšší odborné a vysokoškolské vzdělání

Území, kraj
obhospodařovaná půda

v tom

vlastní půda
z toho

najatá půda od jiných
pronajatá jiným nevyužívaná

zemědělská z toho orná zemědělská z toho orná zemědělská z toho orná zemědělská z toho orná zemědělská z toho orná

Česká republika 3 491 818 2 488 996 962 868 579 834 58 817 29 786 6 187 825 2 593 954 1 939 773

kraj

Hl. město Praha 13 274 12 874 787 655 2 2 4 4 12 492 12 225

Středočeský 553 255 482 137 137 700 115 508 6 457 5 167 469 54 422 481 371 850

Jihočeský 420 167 250 465 116 925 57 404 4 762 2 386 929 20 308 932 195 467

Plzeňský 311 732 194 026 95 710 50 166 4 262 2 169 1 398 157 221 683 146 186

Karlovarský 99 515 33 926 64 053 18 324 11 574 3 094 1 586 25  48 622 18 721

Ústecký 212 851 149 902 87 478 52 998 6 288 3 255 750 206 132 412 100 366

Liberecký 98 825 37 174 33 037 11 185 2 084 1 126 125 41 67 998 27 155

Královéhradecký 233 758 166 451 54 023 33 039 1 854 864 139 61 181 727 134 337

Pardubický 228 007 176 378 50 537 35 888 3 080 1 956 26 6 180 576 142 452

Vysočina 359 848 274 838 68 026 48 469 2 520 1 727 98 45 294 440 228 142

Jihomoravský 359 458 319 141 88 330 73 546 4 359 3 417 168 42 275 655 248 054

Olomoucký 244 033 173 968 65 281 34 092 5 776 1 345 178 24 184 706 141 244

Zlínský 149 958 95 668 28 369 13 659 1 126 498 23 4 122 738 82 511

Moravskoslezský 207 137 122 050 72 612 34 901 4 673 2 779 293 136 139 491 90 064

Bilance půdy 
1) obhospodařovaná půda = vlastní – pronajatá – nevyužívaná + najatá



9Vinařský věstník 1/2015 zpět

Území, kraj

Traktory 

kolové 

a pásové 

nosiče, 

nářadí

Nákladní 

automo

bily nad 

3,5 t

Kultiváto

ry, plečky, 

rotační 

plečky

Motorové 

žací stroje

Sklízecí 

mlátičky

z toho sa

mojízdné

Sklízecí 

řezačky

z toho sa

mojízdné

Sklízeče 

okopanin, 

zeleniny

Osobní 

počítač

z toho 

s napo

jením na 

internet

Česká republika 77 336 5 989 26 802 7 901 10 417 8 845 2 616 1 243 3 860 25 011 23 361

kraj

Hl. město Praha 192 33 32 18 22 16 3 1 16 149 148

Středočeský 11 792 1 040 4 176 974 1 998 1 699 554 180 824 3 606 3 350

Jihočeský 9 629 768 2 635 826 1 320 1 196 276 150 375 2 739 2 552

Plzeňský 7 117 455 1 861 712 906 828 175 107 293 1 933 1 803

Karlovarský 1 403 89 270 185 243 107 63 16 20 547 510

Ústecký 4 029 260 1 745 475 583 474 143 58 175 1 186 1 127

Liberecký 2 677 162 771 680 219 174 79 36 138 811 756

Královéhradecký 5 547 420 1 475 524 649 592 186 93 270 1 821 1 692

Pardubický 5 282 411 1 546 493 667 567 222 123 251 1 918 1 777

Vysočina 9 224 506 3 346 744 1 430 1 278 433 231 819 2 631 2 469

Jihomoravský 8 066 787 5 144 626 948 744 126 66 184 2 593 2 423

Olomoucký 4 556 352 1 398 309 563 513 139 72 209 1 789 1 622

Zlínský 3 357 266 976 707 288 209 85 41 71 1 382 1 314

Moravskoslezský 4 464 441 1 436 629 582 448 132 69 215 1 906 1 817

Stroje a zařízení

Území, kraj Průměrná zavlažovaná plo
cha za poslední tři roky (ha)

Zavlažovatelná plocha cel
kem (ha)

Zavlažovaná plocha celkem 
(ha)

Česká republika 20 392 34 066 17 842

kraj

Hl. město Praha 20 33 31

Středočeský 6 705 11 415 6 570

Jihočeský 86 589 82

Plzeňský 36 112 36

Karlovarský 7 7 –

Ústecký 3 277 5 289 2 635

Liberecký 723 296 252

Královéhradecký 1 077 3 020 993

Pardubický 236 569 217

Vysočina 84 95 79

Jihomoravský 7 493 10 961 6 329

Olomoucký 229 485 220

Zlínský 352 1 097 331

Moravskoslezský 67 98 66

Zavlažování
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Území, kraj

Obhodspodařovaná zemědělská půda celkem (ha)

s výhradně ekologickou se souběžnou produkcí – konvenční s konvenční

rostlinnou produkci chovem zvířat rostlinnou produkci chovem zvířat rostlinnou produkci chovem zvířat

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

celkem

z toho 

v ekolo

gickém 

zěměděl

ství

Česká republika 403 051 403 051 395 504 381 332 130 120 40 106 137 667 61 825 2 958 646 x 2 370 090 25 289

kraj

Hl. město Praha – – – – – – – – 13 274 x 4 381 –

Středočeský 13 629 13 629 15 181 12 638 5 730 2 272 4 178 3 263 533 896 x 363 883 694

Jihočeský 57 720 57 720 55 940 55 377 10 050 4 589 11 829 6 932 352 397 x 326 743 3 341

Plzeňský 42 304 42 304 40 020 38 973 6 402 3 660 8 686 6 991 263 023 x 240 155 4 625

Karlovarský 53 329 53 329 47 317 46 506 3 273 2 240 9 285 9 063 42 913 x 31 162 3 593

Ústecký 37 106 37 106 35 793 35 082 1 979 768 3 292 2 792 173 766 x 92 048 1 079

Liberecký 29 229 29 229 29 634 29 414 1 174 733 769 548 68 423 x 57 388 109

Královéhradecký 19 479 19 479 18 016 17 602 1 418 488 2 881 2 365 212 860 x 178 748 564

Pardubický 10 210 10 210 12 859 11 767 4 784 2 177 2 135 620 213 013 x 179 547 561

Vysočina 16 032 16 032 17 122 16 258 26 043 4 659 24 953 4 434 317 772 x 314 320 3 410

Jihomoravský 12 137 12 137 4 700 4 411 32 447 3 418 39 884 11 144 314 874 x 205 556 2 621

Olomoucký 35 260 35 260 39 165 37 537 9 435 4 801 5 530 2 523 199 339 x 161 546 449

Zlínský 31 966 31 966 32 545 30 852 10 085 3 122 9 506 4 236 107 908 x 95 343 2 134

Moravskoslezský 44 651 44 651 47 211 44 917 17 300 7 181 14 740 6 916 145 185 x 119 270 2 110

Ekologické zemědělství – obhospodařovaná zemědělská půda

Území, kraj

Ekolo
gicky 

obhospo
dařovaná 
zeměděl
ská půda 
celkem

v tom

orná půda
trvalé 
travní 

porosty
chmelnice vinice zelinářské 

zahrady
ovocné 

sady

ostatní 
trvalé 

kultury

Česká republika 443 157 57 220 379 865 3 1 106 4 4 890 70

kraj

Hl. město Praha – – – – – – – –

Středočeský 15 900 5 218 10 263 – 65 – 354 –

Jihočeský 62 308 5 625 56 441 – 2 1 239 –

Plzeňský 45 964 8 565 37 180 – – – 189 30

Karlovarský 55 569 5 328 50 130 – – – 94 16

Ústecký 37 874 2 407 35 086 – 4 – 377 –

Liberecký 29 961 1 679 28 033 – – 1 248 –

Královéhradecký 19 967 2 084 17 694 – – – 165 24

Pardubický 12 387 1 709 10 589 – – – 89 –

Vysočina 20 691 5 216 15 282 – – 0 192 –

Jihomoravský 15 555 8 455 4 876 3 1 032 0 1 189 –

Olomoucký 40 061 2 394 37 179 – – 0 487 –

Zlínský 35 088 5 287 29 212 – 2 1 586 –

Moravskoslezský 51 832 3 251 47 900 – – 1 680 –

Ekologicky obhospodařovaná zemědělská půda
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ÚSTŘEDNÍ KONTROLNÍ A ZKUŠEBNÍ ÚSTAV ZEMĚDĚLSKÝ
Povolení za období: 1. 12. 2014 – 31. 12. 2014
Nové povolené přípravky na ochranu rostlin

Nový seminář PK ČR v roce 2015

Momentum 
Držitel rozhodnutí o povolení: 
AGRO VITA spol. s r.o., Za Rybníkem 

779, 252 42 Jesenice 
• evidenční číslo: 4931-0; 
• účinná látka: fosetyl – Al 500 g/kg;  

folpet 250 g/kg 
• platnost povolení končí dne: 

30. 4. 2017.

Přípravek nesmí zasáhnout okolní po-
rosty!

S ohledem na ochranu vodních orga-
nismů je vyloučeno použití přípravku na 
pozemcích svažujících se k povrchovým 
vodám. Přípravek lze na těchto pozem-
cích aplikovat pouze při použití vegetač-
ního pásu o šířce nejméně 15 m.

PK ČR uspořádá v novém roce na pře-
lomu ledna a února seminář věnovaný 
problematice biopotravin – „Zvýšení 
produkce a rozvoj českého trhu s bio-
potravinami v novém programovacím 
období EU 2014 – 2020“. Přestože téma 
rozvoje produkce a odbytu českých bio-
potravin není nové, dostává se do období, 
kdy je třeba řešit nové problémy sektoru. 
Pro období let 2014–2020 se připravuje 
podoba SZP EU a rovněž její implementa-
ce pro Českou republiku. Hlavním cílem 
nové strategie je vybrat prioritní oblas-
ti českého zemědělství a potravinářství 
a zaměřit se na jejich podporu z národ-
ních a evropských zdrojů. Jednou z před-
nostně podporovaných oblastí je i pro-
dukce biopotravin. Registrovat se můžete 
na ehlova@foodnet.cz. 

Termíny konání (vždy 8:00 až 17:00 hod.): 
20. ledna 2015 Ostrava, Clarion Congre-
ss Hotel, Zkrácená 2703, Ostrava 
22. ledna 2015 Hotel Olšanka, s.r.o., Tá-
boritská 1000, Praha 
27. ledna 2015 Hotel Gondola, Pallova 
12, Plzeň 
28. ledna 2015 Hotel Vladimír, Masary-
kova 36, Ústí n.L. 
29. ledna 2015 Clarion Congress Hotel, 
Pražská tř. 2306/14, Č. Budějovice 
4. února 2015 CENTRUM BABYLON, 
Nitranská 1, Liberec
5. února 2015 Hotel EURO, Jiráskova 
2781, Pardubice 
10. února 2015 Hotel Gustav Mahler, 
Křížová 4, Jihlava 
12. února 2015 Hotel International, Hu-
sova 16, Brno 

Veletrh „Natural & Organic Products 
Europe 2015“

Organizátoři veletrhu „Natural & Or-
ganic Products Europe 2015“ hledají ob-
chodní partnery, dovozce, distributory 
přírodních zdravých potravin včetně 
doplňků stravy, kosmetiky a biopotra-
vin, kteří by se chtěli veletrhu zúčastnit 
za účelem uzavření obchodních dohod. 
Takovým účastníkům pořadatel propla-
tí letenku (do výše £ 250), 1 noc v hotelu 
a zajistí účast na společenském programu 
probíhajícím v rámci výstavy. Účastníkem 
musí být osoba, která je za firmu opráv-
něna rozhodovat o budoucích obchodech. 
Pokud máte o tuto formu spolupráce zá-
jem, kontaktujete, prosím, Mgr. Martinu 
Šímovou na martina.simova@walmark.cz. 
ZDROJ: PKČR

Plodina, oblast 
použití

Škodlivý 
organismus, jiný 

účel použití

Dávkování, 
mísitelnost OL Poznámka

k plodině
Poznámka 

k určení sklizně

réva plíseň révová

2 kg/ha do 
BBCH 61 

4 kg/ha od 
BBCH 61

28
od: 14 BBCH, 
do: 81 BBCH

hrozny moštové

Plodina, oblast 
použití Dávka vody Způdob aplikace Max. počet aplikací 

v plodině
Interval mezi 

aplikacemi

réva
200–1 000 l/ha (max. 
500 l/ha do BBCH 61)

postřik, rosení max. 5× 10–12 dnů

Rozsah povoleného použití

Momentum bez redukce tryska 50 % tryska 75 % tryska 90 %

Ochranná vzdálenost od povrchové vody s ohledem na ochranu vodních organismů [m]

réva 12 7 6 6

Tabulka ochranných vzdáleností stanovených s ohledem na ochranu necílových organismů
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Sylvánské zelené bílé víno suché, su-
dové

Ve vůni vína byly patrné nežádou-
cí biologické procesy – živočišné tóny. 
V chuti vína byly patrné nežádoucí biolo-
gické procesy – živočišné tóny a myšina.

Víno bylo nabízeno k prodeji v e-sho-
pu www.alga-vino.cz.

Obal: Nerezový tank s plovoucím ví-
kem

Množství výrobku v balení: 200 l
Výrobce: Víno Jano, Limbach 
Země původu: Slovakia 
Země výroby:  Slovakia

Chardonnay & Rkaciteli, Mona´s whi-
te, Bulharské bílé víno polosladké, alk. 
11 % obj.

Ve víně bylo zjištěno nadlimitní množ-
ství etanolu z přidaného cukru. Chuť 
a vůně byly neodpovídající, po nežádou-
cích biologických procesech (byla patrná 
autolýza kvasnic) a po plísni.

Legislativa připouští přídavek cukru 
do hroznového moštu, ke zvýšení obsa-
hu etanolu ve víně, ale podle vinařské 
oblasti je stanovena mezní hodnota ob-
sahu etanolu z přidaného cukru.

Šarže: č.š. 13 326

Obal: Sklo, zátka, záklopka
Množství výrobku v balení: 1 l
Výrobce: Lovico Lozari JSC, Suhindol
Distributor: prodejce pro ČR: DIAMA 

s.r.o., Kostelecká 11, 25063, Mratín
Země původu: Bulgaria
Země výroby:  Bulgaria
 

CHEERS!, ROSSO, OVOCNÉ VÍNO ČER-
VENÉ, ALK. 10% OBJ.,

Výrobek obsahoval syntetické barvi-
vo – patentní modř V, které nebylo uve-
deno ve složení na obale. Kontrolovaná 
osoba nepředložila nabývací doklady 
(např. fakturu) k výrobku.

Datum minimální trvanlivosti: 17. 04. 
2015

Obal: tetra pak 
Množství výrobku v balení: 1 l
Distributor: DISTRIBUTOR PRO 

ČR: KING & PARTNERS s.r.o., Odborá-
rov 1320/46, 94501 Komárno, Sloven-
sko 

Země původu: Hungary
Země výroby: XXX (unknown)

Dornfelder, víno červené bez CHOP/
CHZO, původ Rakousko, polosuché, 
alk. 12,5% obj.

Chuť a vůně vína byla po nežádoucích 
těkavých látkách.

Obal: KEG sud 
Výrobce: Bulk Trade Wine s.r.o., Stra-

chotín
Země původu: Austria
Země výroby: Czech Republic

Pálava, bílé víno polosladké 2013
Ve víně byly zjištěny plovoucí nečis-

toty.
Obal: KEG sud
Množství výrobku v balení: 50 l
Výrobce: stáčírna: Vinařství Pfeffer 

s.r.o., Na Kopcech 900, Rakvice 60103
Distributor: AVITIS s.r.o., Hraniční 

16/19, 779 00 Olomouc
Země původu: Slovakia
Země výroby: Czech Republic

BÍLÝ Burčák
Burčák byl falšován přídavkem 24 % 

vody. Přídavek vody do burčáku není 
povolen.

Obal: nerezová nádoba á 40 l 
Množství výrobku v balení: 40 l
Výrobce: Víno Hrabal
Distributor: Víno Hrabal, s.r.o., No-

vosedly 228, 691 82 Novosedly
Země původu: Czech Republic
Země výroby: Czech Republic
Datum odběru vzorku: 15.10.2014

Víno červené
V chuti a vůni vína byla patrná oxidáza.
Šarže: L13.12.C2
Obal: PET 2L
Množství výrobku v balení: 2 l
Výrobce: stáčírna W.S.DRINKS a.s., 

Ovčáry 4, 28531 Nové Dvory

Potraviny na pranýři (leden)
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Země původu: European Union)
Země výroby: Czech Republic
 

Modrý Portugal
Chuť a vůně vína byla po plísni.
Obal: KEG sud
Výrobce: Brumovín CZ, Zábrdovice, 

Příkop 843/4, PSČ 602 00
Distributor: Neuvirth Jindřich, Koně-

vova 2, 692 01 Mikulov
Země původu: Hungary
Země výroby: Czech Republic

Červený Burčák
Burčák byl falšován nepovoleným pří-

davkem 20 % vody.
Obal: nerezová nádoba á 25 l

Množství výrobku v balení: 25 l
Výrobce: Víno Hrabal
Distributor: Víno Hrabal, s.r.o., No-

vosedly 228, 691 82 Novosedly
Země původu: Czech Republic
Země výroby: Czech Republic
Datum odběru vzorku: 15. 10. 2014

Modrý Portugal 2012 MZV suché alk. 
13,5 % obj. (sudové)

Chuť a vůně vína byly neodpovídající, 
oxidativní.

Obal: KEG sud. ochr. atm 
Množství výrobku v balení: 50 l
Výrobce: plněno v: MVDr. Erika Svo-

bodová 691 29, Dolní Věstonice 159 , ČR
Distributor: Výroba vína MVDr. Erika 

Svobodová 691 29, Dolní Věstonice
Země původu: Czech Republic
Země výroby: Czech Republic

Tesco prodává čaj s pesticidy, zjistil 
test. Pozor i na jiné 

Dva čaje obsahovaly insekticid aceta-
miprid v množství, které více než dvoj-
násobně překračuje unijní limit. Vysoký 
obsah pesticidů v několika porcovaných 
zelených čajích objevil spotřebitelský 
časopis dTest. Ten otestoval sedmnáct 
produktů prodávaných na českém trhu, 
zjišťoval přítomnost celkem tří stovek 
pesticidů. Tesco Green Tea a Dukát Ze-
lený čaj tradiční obsahovaly insekticid 
acetamiprid v množství, které více než 
dvojnásobně překračuje unijní limit. 
„Neměly by se vůbec objevit v obchodní 
síti,“ zdůrazňuje Daniel Pavlis, vedoucí 
redakce časopisu dTest. Tyto dva čaje 
navíc obsahovaly ještě dalších jedenáct, 
respektive třináct reziduí pesticidů.“ 

Dukát Zelený čaj tradiční se přitom 
již v lednu loňského objevil mezi nebez-
pečnými potravinami v databázi Státní 
potravinářské a zemědělské inspekce 
kvůli nadlimitnímu obsahu jiného insek-
ticidu. Více než deset pesticidů objevil 
dTest také u zeleného Pigi čaje Jemča, 
Teekanne Green Tea a Pravého zelené-

ho čaje tradičního Lloyd Tea. „Vliv kok-
tejlu rozličných pesticidních látek není 
dostatečně prozkoumán, proto je na-
místě opatrnost. Jejich kombinace, byť 
v minimálním množství, může mít ne-
vyzpytatelné účinky,“ vysvětluje Pavlis. 
Větší množství pesticidů i vysoký obsah 
jednoho z nich naměřila laboratoř také 
v čaji Gunpowder od Valdemara Grešíka. 

Vítězem testu se stal Zelený čaj porco-
vaný Naše bio z řetězce Billa, jehož chuť 
i vůni označili hodnotitelé za příjemnou, 
prokázal dobrou antioxidační aktivitu 
a navíc neobsahoval žádná rezidua pes-
ticidů. „Porcované zelené čaje po smys-
lové stránce nenadchnou, ale ani neura-
zí. Chuťové maximum získáme vhodnou 
teplotou vody a dobou louhování. Opti-
mální návod k přípravě by měl uvádět 
každý výrobce na obalu, protože čaje 
se od sebe liší a každému z nich svědčí 
trochu něco jiného,“ říká Pavlis. Obecně 
platí, že zelený čaj by se neměl zalévat 
vařící vodou, ideální teplota je mezi 70 
a 90 stupni Celsia. „Je s podivem, že osm 
ze 17 výrobců testovaných čajů na oba-
lu uvádí, že se sáčky mají zalévat právě 

vroucí vodou. Tento postup může být 
příčinou špatného chuťového dojmu 
u některých výrobků,“ dodává Pavlis. 
ZDROJ: AKTUÁLNĚ.CZ; AUTOR: EKONOMIKA; 

6. 1. 2015 

Šampionem Salonu vín České repub
liky pro rok 2015 se stalo Rulandské 
bílé Ego75, výběr z hroznů 2013 Zá
meckého vinařství Bzenec

Šampionem, tedy nejlepším vínem 
České republiky pro rok 2015, se stalo 
Rulandské bílé Ego75, výběr z hroznů 
2013 Zámeckého vinařství Bzenec. Hroz-
ny pochází ze slovácké vinařské podob-
lasti, z obce Vracov, viniční tratě Klínky. 
Zástupci Národního vinařského centra, 
Svazu vinařů České republiky a hodno-
tící komise vyhlásili 9. ledna v Mikulově 
absolutního Šampiona Salonu vín – ná-
rodní soutěže vín 2015, nejvyšší soutěže 
vín v České republice.

Šampion Salonu vín – národní soutěže 
vín 2015 uspěl v konkurenci 1646 mo-

Z domova
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ravských a českých vín přihlášených do 
soutěže. Nejprve postoupil z nominač-
ního kola Národní soutěže vín – slovác-
ké vinařské podoblasti do prvního kola 
a dále do druhého finálového kola Salo-
nu vín – národní soutěže vín 2015, které 
proběhlo 9. ledna v Mikulově. Porota jej 
v konkurenci dvou set finalistů soutě-
že vyhodnotila jako absolutního vítěze. 
Šampion se stal zároveň vítězem kate-
gorie bílých suchých a polosuchých vín. 

„Zámecké vinařství Bzenec slaví už tře-
tí titul Šampiona v řadě a není bez zají-
mavosti, že letošním Šampionem se stalo 
víno ze stejné viniční tratě jako v roce 
2013. Viniční trať Klínky je výjimečná 
a milovníci moravských vín mají to štěs-
tí, že její potenciál dokážou v Zámeckém 
vinařství Bzenec bezezbytku využít,“ ko-
mentoval výběr letošního Šampiona Ing. 
Marek Babisz z Národního vinařského 
centra, který zajišťoval hodnocení. 

Celkově se přihlásilo do Národní soutě-
že vín v jednotlivých vinařských podob-
lastech Moravy (velkopavlovické, miku-
lovské, slovácké, znojemské) a vinařské 
oblasti Čechy 1646 vzorků. Do 1. kola 
finální soutěže dále postoupilo letos 722 
vzorků. Ve 2. kole hodnocení byla kromě 
titulu Šampiona, vítězů jednotlivých ka-
tegorií a nejlepší kolekce vybrána také 
stovka nejlepších moravských a českých 
vín pro rok 2015, oceněných titulem „Sa-
lon vín České republiky“.

Stávající expozice Salonu vín ČR 2014 
ve Valticích bude otevřena až do kon-
ce ledna 2015. Nová kolekce Salonu vín 
2015 bude pro veřejnost otevřena opět 
od soboty 28. února 2015 do konce ledna 
2016. „Každoročně se obliba expozice Sa-
lonu vín ČR zvyšuje a letos očekáváme 
další nárůst. Salon vín totiž získal titul 
TOP VINAŘSKÝ CÍL pro rok 2014. Jed-
ná se o soutěž, v níž hlasuje veřejnost 
a o to víc je pro nás tento titul cenný,“ 
řekl ing. Pavel Krška, ředitel Národního 
vinařského centra.

„Fakt, že naši vinaři vyrábějí skvělá 
vína, je jen jednou částí mince. Druhou 
je pak to, aby o těchto vínech věděla 
také veřejnost, aby je měla možnost 
ochutnat, objevovat v nich nenapodo-
bitelný regionální charakter i rozmanité 
přístupy jednotlivých vinařů. A právě 
Salon vín jim dává tuto možnost,“ řekl 
Pavel Večeřa z Vinařského fondu, který 
medializaci soutěže podporuje. 

Záštitu nad Salonem vín – národní 
soutěží vín 2014 převzal, stejně jako loni, 
prezident České republiky Miloš Zeman.
ZKRÁCENÁ TISKOVÁ ZPRÁVA, ZDROJ: NVC & 

OMNIEDIA; 10. 1. 2015 

Svaz vinařů představil finalisty 
6. ročníku Vinařství roku

Soutěž o titul Vinařství roku 2014, po-
řádaná Svazem vinařů ČR, už zná svoji 
finálovou devítku vinařských společ-
ností, které se utkají v kategoriích malá, 
střední a velká vinařství. Hodnocení od-
borníky proběhne v závěru února a vý-
sledky budou vyhlášeny na slavnostním 
večeru 26. března ve Veletržním paláci. 
Celkového vítěze spoluurčí svými hlasy 
stejně jako loni veřejnost.

Do letošního ročníku soutěže se zapo-
jilo 32 vinařů a vinařských společností 
ve třech kategoriích podle velikosti pro-
dukce. „Změna pravidel ve smyslu po-
skytnutí rovné šance všem vinařstvím, 
kterou jsme provedli v loňském roce, 
přispěla ke zvýšení zájmu hlavně v řa-
dách malých a středních vinařů. Těch 
se tentokrát přihlásilo o 12% více než 
v přechozích letech,“ uvádí prezident 
Svazu vinařů ČR Tibor Nyitray a dodá-
vá: „Poprvé v historii soutěže se také do 
finále probojovalo vinařství, které má 
výrobu i své vinice v Čechách. Ostatní 
vinařství jsou opět moravská.“

Porota složená z 18 nezávislých vý-
znamných osobností vinohradnicko-
-vinařského oboru udělovala v prosinci 
body přihlášeným vinařstvím a rozhod-
la o složení finálové devítky, do které se 
probojovali:

MALÁ VINAŘSTVÍ (produkce do 
50 000 l)

• Vinařství Kořínek
• Vinařství rodiny Špalkovy s.r.o.
• VÍNO J.STÁVEK

STŘEDNÍ VINAŘSTVÍ (produkce 
50 00 1 – 250 000 l)

• SONBERK a.s.
• Vladimír Tetur
• Žernosecké vinařství s.r.o.

VELKÁ VINAŘSTVÍ (produkce nad 
250 000 l)

• CHÂTEAU VALTICE – Vinné skle-
py Valtice, a. s.

• Vinařství LAHOFER, a.s.
• Zemědělské družstvo Sedlec u Mi-

kulova

Druhé kolo hodnocení finalistů pro-
běhne 23. – 25. února, kdy skupina 
dalších odborníků navštíví jednotlivá 
vinařství. Budou zde komplexně posu-
zovat jejich činnost v uplynulém roce 
a vyberou vítěze v kategoriích malé, 
střední a velké vinařství. Porota složená 

ze zástupců vinohradníků a vinařů, Stát-
ní zemědělské a potravinářské inspekce, 
odborného školství, enogastronomie, so-
melierství a odborného tisku bude u jed-
notlivých vinařství hodnotit objektivní 
a subjektivní kritéria jejich činnosti.

Vítěze letošního ročníku „Vinařství 
roku 2014“ spoluurčí stejně jako loni 
veřejnost svým hlasováním v soutěži 
„Mediatel Vindemia publica 2014. Lidé 
budou vybírat ze všech devíti nomino-
vaných vinařství a prostřednictvím in-
ternetu a nově pomocí sms jim mohou 
zasílat hlasy. Titul Vinařství roku 2014 
bude udělen jednomu z vítězů jednot-
livých kategorií (malé vinařství, střed-
ní vinařství, velké vinařství), které při 
hlasování veřejnosti získá od veřejnosti 
největší počet hlasů.

Výsledky Vinařství roku 2014 budou 
vyhlášeny na slavnostním galavečeru 
26. března 2015 v prostorách Malé dvo-
rany Veletržního paláce Národní galerie. 
Během večera budou mít hosté možnost 
seznámit se nejen s víny všech devíti fi-
nalistů, ale také degustovat stovku vín, 
která vzešla ze soutěže Salon vín – Ná-
rodní soutěž vín ČR a budou v roce 2015 
umístěna ve stále expozici Salonu vín na 
zámku ve Valticích.

Na rozdíl od jiných vinařských soutěží 
v ČR je soutěž o titul Vinařství roku po-
stavena na komplexním posuzování vi-
nařských společností – tedy nejen na zá-
kladě kvality vyráběného vína, ale také 
podle toho, jak svým podnikáním přispí-
vají k pozvednutí, rozvoji a modernizaci 
oboru vinařství. A které z vinařství má 
tedy největší šanci na úspěch? „Zjed-
nodušeně řečeno je to vinařství, které 
produkuje nejlepší vína a současně je 
nejlépe řízeno“ vysvětluje Tibor Nyitray.

Držiteli titulu Vinařství roku se do-
sud stala vinařství Vinselekt Michlov-
ský a.s., Bohemia Sekt, a.s., Malý vinař 
– František a Hana Mádlovi a Znovín 
Znojmo, a.s.. V loňském roce se díky hla-
sům veřejnosti absolutním vítězem stala 
společnost SONBERK. Tu ocenila i sed-
mičlenná odborná porota, která ji ohod-
notila jako nejlepší v kategorii „střední 
vinařství“, společně s vinařstvím Vinař-
ství Glosovi, které zvítězilo v kategorii 
„malé vinařství“ a Zámeckým vinařstvím 
Bzenec, které získalo prvenství v katego-
rii „velké vinařství“.

Soutěž vyhlašuje Svaz vinařů České 
republiky ve spolupráci s Národním vi-
nařským centrem, za významné podpory 
Vinařského fondu ČR, hlavních partnerů 
Erste Corporate Banking, Mediatel spol. 
s r.o., Mercedes – Benz Česká republika, 
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s.r.o. a Tesco Stores ČR a.s. V jeho vybra-
ných prodejnách budou vína od všech 
finalistů také k dostání. „Zákazníci si bu-
dou moci od března do poloviny května 
zakoupit v našich obchodech právě vína 
úspěšných devíti finalistů. Jsme rádi, že 
touto cestou můžeme podpořit tuzem-
ská lokální vinařství,“ říká Eva Svobodo-
vá, sommelierka společnosti Tesco.

Podrobné informace na www.vinarst-
viroku.cz 
TISKOVÁ ZPRÁVA

Ministr zemědělství Jurečka: Země
dělce letos podpoříme více než 53 mi
liardami korun

29. 1. 2015 – O téměř dvě miliardy ko-
run více než v předchozím roce půjde 
letos na podporu zemědělského sektoru 
ze státního rozpočtu. Pro rok 2015 totiž 
vyjednal ministr zemědělství Marian Ju-
rečka 18,4 miliardy korun. V roce 2014 
šlo do zemědělství 16,5 miliardy korun. 
Podařilo se také výrazně navýšit dotace 
z Podpůrného a garančního rolnického 
a lesnického fondu (PGRLF), a to z půl 
miliardy korun na 2 miliardy. Celko-
vý český zemědělský rozpočet s pří-
jmy z Evropské unie je pro letošní rok 
53,7 miliardy korun.

„Uplynulý rok byl významný z mnoha 
pohledů. Jsme v poslední fázi jednání 
o podmínkách nové Společné zeměděl-
ské politiky. Díky tomu půjde do české-
ho zemědělství v příštích letech zhruba 
250 miliard korun, což přispěje k rozvoji 
a zlepšení pozice našich zemědělců, po-
travinářů a lesníků doma i na zahranič-
ním trhu. V součtu s příjmy z Evropské 
unie bude letošní český zemědělský roz-
počet 53,7 miliardy korun. V loňském 
roce byla také přijata novela zákona 
o potravinách a tabákových výrobcích, 
která přináší největší změnu v legislati-
vě potravin za posledních patnáct let,“ 
řekl na dnešní bilanční tiskové konfe-
renci ministr Marian Jurečka.

Mezi úspěchy jmenoval ministr Jureč-
ka rovněž návrat tzv. zelené nafty, roz-
hýbání podpory darování přebytečných 
potravin potravinovým bankám, zřízení 
pozic agrárních diplomatů v zahraničí 
nebo finanční úspory na MZe. „Řadu IT 
nebo právních služeb nyní dělají naši in-
terní zaměstnanci, čímž se snižují nákla-
dy a zvyšuje kontrola této práce. Zavedli 
jsme systém centralizovaného zadávání 
veřejných zakázek, díky kterému se bě-
hem dvou let výrazně sníží energetické 

vstupy proti roku 2013, a my tak ušetříme 
téměř 50 milionů korun,“ uvedl Jurečka.

Jako jeden z hlavních cílů pro letoš-
ní rok ministr Jurečka označil přípra-
vu Strategie rozvoje agrárního sektoru 
v ČR na období 2015 – 2020, s přesahem 
do roku 2030. Ve 2. pololetí chce MZe 
předložit vládě dlouho očekávanou no-
velu mysliveckého zákona, intenzivně 
pokračují práce na řešení problematiky 
sucha, zadržování vody v krajině.

„Na podporu celého zemědělského 
resortu letos půjde z českého rozpočtu 
18,4 miliardy korun, zatímco loni to bylo 
16,5 miliardy. Podařilo se nám prosadit 
zvýšení dotací, poskytovaných PGRLF 
z plánované půl miliardy na miliardy 
dvě. Peníze jsou z vlastních úspor, ze 
státního rozpočtu a jedna miliarda ze 
zisku Lesů ČR,“řekl ministr zemědělství 
Marian Jurečka.
RADEK MELICHAR; VEDOUCÍ TISKOVÉHO 

ODDĚLENÍ MZE

Jurečka ustupuje velkým podnikům, 
tvrdí malí zemědělci 

Ministr zemědělství Marian Jurečka 
(KDU-ČSL) podléhá tlaku velkých pod-
niků a zájmům jejich nevládních orga-
nizací. Tím vytváří překážky k čerpání 
dotací pro malé subjekty, uvedla Asoci-
ace soukromého zemědělství ČR (ASZ), 
která sdružuje zhruba 3000 převážně 
menších rodinných farem. V  Česku 
z historických důvodů převažují velké 
zemědělské podniky. Ministr Jurečka 
kritiku odmítl, podle svých slov nerozu-
mí tomu, proč se ho ASZ „snaží očernit“. 
„Menší farmáři nestojí na okraji mého 
zájmu. Naopak, ministerstvo zeměděl-
ství je podporuje prostřednictvím mno-
hých dotačních programů i osvětových 
akcí,“ uvedl mimo jiné Jurečka. 

Asociace uvedla, že malým farmám 
komplikuje získávání dotací například 
nová povinnost prokazovat minimální 
produkci na hektar či povinnost být ze-
mědělským podnikatelem nikoliv podle 
platných zákonů, ale již i kvůli dotační 
žádosti. „Tato podmínka zaručuje, aby 
se dotace dostaly k těm žadatelům, kteří 
reálně hospodaří a zemědělstvím se živí. 
Peníze tak nezískají spekulanti, kteří 
o podporu žádají, aniž by v zemědělství 
podnikali,“ poznamenal k tomu Jurečka. 

První hektary neprošly 
Během vyjednávání o nastavení dotač-

ní politiky asociace žádala o maximální 

využití možností, které malým farmám 
reforma společné zemědělské politiky 
nabízí. Jednalo se například o zavede-
ní vyšší dotace na omezené množství 
takzvaných prvních hektarů na farmě 
či zavedení určitého stropu na dotace 
pro největší podniky. Soukromí země-
dělci žádali také zjednodušený režim 
pro malé farmáře či zřetelnou podporu 
malým projektům v Programu rozvoje 
venkova a větší podporu mladých za-
čínajících zemědělců. Podle ministra je 
sice pravda, že ministerstvo nevyužilo 
možnosti takzvaných prvních hektarů. 
„Ale to bylo proto, že jsme se rozhodli 
zvolit jinou a podle nás vhodnější for-
mu podpory. V rámci Programu rozvoje 
venkova budeme mít možnost přesně 
cílit na projekty malých zpracovatelů 
a farmářů,“ uvedl. Nařízení EU podle něj 
umožňuje nastavit limit pro prémii mla-
dým zemědělcům od 25 do 90 hektarů 
a ministerstvo aplikuje podle požadav-
ku asociace horní limit. Zemědělci hos-
podařící na méně než 15 hektarech mají, 
oproti větším farmářům, zjednodušené 
povinnosti při plnění takzvaného oze-
lenění, dodal. S ASZ podle něj minis-
terstvo spolupracovalo i při novelizaci 
zákona, jenž umožnil domácí porážky 
skotu přímo na farmách. 

Jurečka prý neplní sliby 
Asociace ale uvádí, že důsledkem od-

mítání věcných připomínek asociace 
i některých dalších nevládních organiza-
cí ze strany ministerstva při projedná-
vání nových podmínek Společné země-
dělské politiky hrozí zpoždění čerpání 
dotací. „Ministr přitom nevyužil téměř 
nic ze shora nabízených politických ná-
strojů a příležitostí reformy zemědělské 
politiky, přestože například podporu 
menším projektům již před rokem slí-
bil,“ tvrdí asociace. Nelíbí se jí například 
snaha o navyšování množství hospodář-
ských zvířat v takzvaných znevýhodně-
ných oblastech nebo zavádění údajně 
nelogických vstupních podmínek pro 
začínající sedláky. 

Jurečka stojí v čele ministerstva nece-
lý rok. Jeho rodina soukromě hospodaří 
na farmě v Rokytnici u Přerova. Agrární 
komora byla proti nástupu Jurečky do 
funkce, argumentovala mimo jiné oba-
vou, že bude nadržovat malým farmám. 
Průměrná velikost zemědělského pod-
niku je v Česku nejvyšší z celé EU. Do-
minantní podíl na produkci mají velké 
společnosti a družstva vzniklá z předlis-
topadových JZD a státních statků. 
ZDROJ: E15.CZ; AUTOR: ČTK; 16.1.2015 
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Reakce ministra zemědělství Maria
na Jurečky na dnešní tvrzení Asoci
ace soukromého zemědělství ČR

16. 1. 2015 – Ministr Jurečka nesou-
hlasí s tvrzením Asociace soukromého 
zemědělství, že upřednostňuje velké 
zemědělské podniky před těmi malými. 
Proto chce vysvětlit svůj postoj a také 
konkrétní kroky, které na podporu ma-
lých farmářů podniká on i Ministerstvo 
zemědělství.

Od chvíle, kdy jsem nastoupil do funk-
ce ministra zemědělství, jednám se zá-
stupci všech zemědělských podniků, ať 
už jsou velké, střední nebo malé. Niko-
mu se nevyhýbám, ani nikoho neprote-
žuji, ke všem přistupuji férově. Jedním 
ze subjektů, se kterým často jednám, je 
právě i Asociace soukromého zeměděl-
ství (ASZ). Proto mě zarazilo jejich pro-
hlášení, ve kterém mě obviňují z toho, 
že podléhám tlaku velkých podniků 
a zájmům jejich nevládních organizací 
nebo že jsem nevyužil příležitostí refor-
my Společné zemědělské politiky. Mu-
sím konstatovat, že uvedená tvrzení se 
nezakládají na pravdě. Malé zemědělce, 
a mezi nimi samozřejmě i ty, kteří jsou 
sdruženi v ASZ, podporuje Ministerstvo 
různými způsoby.

ASZ tvrdí, že malým farmám kompli-
kuje získávání dotací například nová po-
vinnost prokazovat minimální produkci 
na hektar či povinnost být zemědělským 
podnikatelem nikoliv podle platných zá-
konů, ale již kvůli dotační žádosti.

Tato podmínka zaručuje, aby se dota-
ce dostaly k těm žadatelům, kteří reálně 
hospodaří a zemědělstvím se živí. Peníze 
tak nezískají spekulanti, kteří o podporu 
žádají, aniž by v zemědělství podnikali. 
Tato podmínka by neměla být překáž-
kou pro členy ASZ, kterou tvoří soukro-
mě hospodařící zemědělci. Dotace z EU 
nejsou odměnou za vlastnictví polí, ale 
za to, že na nich zemědělec pracuje a vy-
tváří přidanou hodnotu. Minimální limit 
požadované produkce pro konkrétní ko-
moditu je, aby podpora cíleně směřovala 
na zemědělskou činnost v citlivých ko-
moditách. Zároveň se tak zabrání, aby 
se stal příjemcem peněz někdo, kdo nic 
neprodukuje.

ASZ mi přisuzuje, že jsem nevyužil nic 
z politických nástrojů, abych zavedl vyš-
ší dotace na omezené množství tzv. prv-
ních hektarů na farmě. Zároveň mi vy-
týká, že jsem nepodpořil zjednodušený 
režim pro malé farmáře nebo minimální 
překážky pro získání dotací. Je pravda, 

že jsme nevyužili možnosti o tzv. prv-
ních hektarech, ale to bylo proto, že 
jsme se rozhodli zvolit jinou a podle nás 
vhodnější formu podpory. V rámci Pro-
gramu rozvoje venkova (PRV) budeme 
mít možnost přesně cílit na projekty 
malých zpracovatelů a farmářů.

Nařízení EU umožňuje nastavit limit 
pro prémii mladým zemědělcům od 25 
do 90 hektarů. Ministerstvo zemědělství 
aplikuje podle požadavku ASZ horní li-
mit. Zemědělci hospodařící na méně než 
15 hektarech mají, oproti větším farmá-
řům, zjednodušené povinnosti při plnění 
tzv. ozelenění.

V loňském roce při hodnocení 20. kola 
Programu rozvoje venkova dostaly pro-
jekty do 5 milionů korun zvýhodnění 
20 bodů. V mimořádném 22. kole PRV 
určeném na nákup strojů jsme postupo-
vali tak, že při bodové shodě jsme upřed-
nostnili menší projekty. Kofinancování 
PRV bylo zvýšeno z 15 % na 25 % z ná-
rodních zdrojů, což je pozitivní zpráva 
také pro menší zemědělské podnikatele. 
Počítáme s tím, že při nastavení budoucí 
podoby PRV získají malé a střední země-
dělské a potravinářské podniky určitou 
bonifikaci.

Letos dostanou zemědělci více pe-
něz například na nákup půdy nebo na 
pořízení zemědělské techniky. Podařilo 
se nám totiž prosadit zvýšení dotací po-
skytovaných prostřednictvím Podpůrné-
ho a garančního rolnického a lesnického 
fondu z původně plánované půl miliar-
dy na 2 miliardy korun. Spolupracovali 
jsme s ASZ při novelizaci zákona, který 
umožnil domácí porážky skotu přímo na 
farmách. Pro malé farmáře je výhodou 
také to, že jsme zvýšili limity masa, kte-
ré může být dodáno na trh přímo z ma-
lých hospodářství, aniž by museli mít 
schválení coby zpracovatelské podniky.

V loňském roce jsme uspořádali pět 
Farmářských slavností pro rodiny s dět-
mi. Akce se konají právě na malých far-
mách s cílem propagovat jejich práci. 
Loni na ně Ministerstvo zemědělství 
vydalo více než tři miliony korun. Akce 
měla u veřejnosti i u zemědělců úspěch 
a letos v ní budeme pokračovat. Loni 
Ministerstvo v rámci Roku rodinných 
farem uspořádalo projekt Poznej svého 
farmáře, kdy zorganizovalo pět akcí na 
podporu malých, většinou začínajících 
rodinných podniků. Na projekt, který 
lidem ukazuje možnosti nákupu kvalit-
ních potravin v blízkém okolí přímo od 
farmáře, přispěl ministerský rozpočet 
částkou téměř 1,5 milionu korun. Akce 
měla tak pozitivní ohlas, že ji letos roz-

šíříme na 13 malých farem ve všech kra-
jích ČR.

Nerozumím tedy tomu, proč se mě 
Asociace soukromého zemědělství snaží 
očernit, když z uvedených konkrétních 
údajů naprosto jasně vyplývá, že menší 
farmáři nestojí na okraji mého zájmu. 
Naopak, Ministerstvo zemědělství je 
podporuje prostřednictvím mnohých 
dotačních programů i osvětových akcí.
MARIAN JUREČKA; MINISTR ZEMĚDĚLSTVÍ

Agrární komora ČR podporuje české 
zemědělství jako jeden celek

Praha, 19. 1. 2015 – V poslední době se 
opět v médích objevují vyhrocené disku-
se a rozbroje na téma malí versus vel-
cí zemědělci, ještě lépe řečeno rodinné 
farmy versus zemědělské podniky. Z po-
hledu Agrární komory je ale jakékoliv 
striktní dělení zemědělských podniků 
na velké, malé a střední není zapotřebí, 
protože v každém případě jsou to bez 
ohledu na velikost podniku jedni země-
dělci, kteří hospodaří na stejné půdě ve 
stejné republice.

Agrární komora dlouhodobě zastu-
puje české zemědělce a  potravináře 
bez ohledu na jejich velikost a formu 
hospodaření, s jediným cílem – posíle-
ní podnikatelského prostředí a konku-
renceschopnosti na domácím i evrop-
ském trhu, což se týká, jak velkých, tak 
malých farmářů. Průběžně tedy hledá 
a podporuje takový rámec podnikání, 
který bude přijatelný pro zemědělce, pro 
celý venkov i pro celou naší společnost.

Z široké platformy názorů členů Ag-
rární komory je zřejmé, že i přes veš-
kerou a otevřenou snahu problematiku 
prodiskutovat a sjednotit, je obtížné na-
lézt jeden společný a všem členům vyho-
vující postoj. Komorou přijatá stanovis-
ka jsou proto v naprosté většině případů 
kompromisem, který odráží většinový 
názor s ohledem na maximální přínos 
pro zemědělský a potravinářský sektor 
jako celek. Zpravidla je to v praxi tak, že 
ve svých požadavcích částečně ustoupí 
jedna zájmová skupina, podruhé zase 
skupina jiná, přičemž celek dlouhodobě 
zůstává v rámci možností vyrovnaný.

Ve stejném principu pak vnímáme vy-
tvoření rámce Společné zemědělské poli-
tiky EU pro roky 2014 – 2020 v prostředí 
a podmínkách České republiky. Směrem 
k partnerům a Ministerstvu zemědělství 
jsme v průběhu posledního roku vznesli 
celou řadu stanovisek, argumentů a po-
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žadavků, z nichž některé byly přijaty, 
jiné byly pozměněny či úplně odmítnu-
ty. Takový je aktuální stav a jako takový 
jej také respektujeme, i když názory mů-
žeme mít i nadále odlišné. Jako příklad 
zde můžeme uvést definici aktivního 
zemědělce, naplnění obálky LFA oblas-
tí, systém degresivity, platby na některé 
citlivé komodity, apod. Zde s přijatými 
výsledky nesouhlasíme, přesto je však 
zpětně nemíníme směrem k MZe napa-
dat a do nekonečna či jen z principu je 
rozporovat.

Směsice názorů nevládních a zájmo-
vých agrárních organizací byla a je stej-
ně pestrá a zpravidla odráží zájmy určité 
organizace, pramenící z velikosti, výrob-
ního zaměření, produkce konkrétních 
komodit či jiných priorit jejich členů. 
Z tohoto titulu také chápeme vznášené 
priority i jejich obhajobu a posléze pří-
padná rozhořčení při jejich odmítnutí. 
Jsme totiž v mnoha případech ve zcela 
shodné pozici.

Domníváme se ale, že místo diskusí 
o velikosti podniku, je nyní zapotřebí jít 
dál. Máme před sebou celou řadu dalších 
významných témat, jako je například 
blížící se ukončení kvótového systému 
mléka, realizace a dokončení legislativy 
k Programu rozvoje venkova na národní 
úrovni včetně jeho kofinancování, řešení 
přetlaku potravin na evropském trhu či 
nastavení systému komunikace a další 
propagace českých potravin. Proto Ag-
rární komora podporuje české zeměděl-
ství jako jeden celek, ve kterém je pro-
stor pro všechny zemědělce bez ohledu 
na velikost jejich podniků nebo farem.

Více informací: Ing. Dana Večeřová, 
ředitelka marketingu a komunikace; tel.: 
296 411 184, 602 704 859 BEZPLATNĚ;    
e-mail: vecerova@akcr.cz; Internet: 
http://www.akcr.cz

AGROÚVĚR DOTACE přináší výhod
né financování s dotací PRV 

Praha, 23. leden 2015 – Komerční ban-
ka a Société Générale Equipment Finan-
ce (SGEF) spustily v těchto dnech další 
akční nabídku na výhodné financování 
nákupu techniky či technologií. 

Nejen zemědělské ale i lesnické a po-
travinářské podniky tak mohou k finan-
cování nákupu techniky i technologií 
využít nový AGROÚVĚR DOTACE, který 
zohledňuje aktuálně otevřené kolo pří-
jmu žádostí o dotaci v rámci „Programu 
rozvoje venkova“ a specifický charakter 

podnikání v agropotravinářském sekto-
ru. 

Poskytovatelem produktu je SG Equi-
pment Finance Czech Republic s.r.o., 
člen Skupiny Société Générale a klien-
tům je k dispozici rovněž prostřednic-
tvím distribuční sítě KB. Právě díky 
úzké spolupráci SGEF a Komerční banky 
dokáže Skupina KB nabídnout klientům 
nejvhodnější způsob financování přesně 
podle jejich potřeb. 

• Výhody Agroúvěru Dotace: 
• výhodná fixní úroková sazba od 

1,90 % p. a. 
• financování investice až do výše 

100 % včetně DPH doba financo-
vání od 36 do 72 měsíců 

• uzavření smlouvy a vedení účtu 
bez poplatků 

• podpora při přípravě a vyřízení 
žádosti* 

• finanční prémie až 50 000 Kč na 
náklady spojené s vyřízením žá-
dosti* 

• výhody dotačního titulu Progra-
mu rozvoje venkova (PRV) – až 
60% investiční dotace ! 

• all-risk pojištění s garantovanou 
výší pojistného po celou dobu 
splácení 

 
*Nabídka platí jen při financování 

s dotací PRV při žádosti o dotaci podané 
do 9. 2. 2015. 

 Bližší informace o akční nabídce mo-
hou zájemci získat buď telefonicky na 
bezplatné Infolince KB 800 521 521, na 
webových stránkách KB) nebo přímo 
kontaktováním svého bankovního po-
radce KB.
ZDROJ: PK ČR

Jesenický minerální pramen získal 
značku kvality 

Novojičínsko – Značkou český výro-
bek, který garantuje spotřebitelům do-
mácí původ i kvalitu, získala v závěru 
loňského roku novojičínská firma Lud-
mily Kocourkové za produkt známý jako 
Jesenický pramen. Majitelka převzala 
ocenění z rukou ministra zemědělství 
Mariana Jurečky a také předsedy České 
potravinářské komory, jež značku udělu-
je, Miroslava Tomana. Od získání oceně-
ní si Ludmila Kocourková slibuje nejen 
pomoc v uvedení výrobků její firmy na 
regionální trh, ale také získání pevněj-
ší pozice mezi konkurencí. Jesenický 
pramen má v novojičínské obci Jeseník 

nad Odrou, kde vyvěrá a lidé si jej mo-
hou přijet zadarmo načepovat do lahví, 
více jak stoletou tradici, na jejíž obnově 
se podílela právě zmíněná Ludmila Ko-
courková. 
ZDROJ: MORAVSKOSLEZSKÝ DENÍK; AUTOR: 

(JAH); 7.1.2015 

Zkvašený mošt letí: český výrobce ci
deru F. H. Prager otvírá prodejnu 

Končící rok lze označit také jako 
éru, kdy do Česka naplno dorazil trend 
jablečných ciderů. Dokazují to i kroky 
největšího z tuzemských malých pro-
ducentů zkvašeného moštu společnosti 
F.H. Prager. Firma chystá na leden ote-
vření vlastní prodejny a začíná vyvážet 
do zahraničí. F. H. Prager založili Ond-
řej Frunc a Cyril Holub před necelými 
dvěma lety. Dnes firma vedle cideru 
nabízí sedm druhů limonád včetně le-
dové kávy z bobů vypěstovaných chia-
paskými Zapatisty v Mexiku. Těsně před 
silvestrovským veselím přicházejí s no-
vou limonádou Sedm. Nápoj má pomo-
ci k detoxikaci organizmu po oslavách 
příchodu nového roku. Název odkazuje 
na sedm bylin, které nápoj obsahuje. 
Všechny produkty plánují nyní od ledna 
nabízet v nové firemní prodejně. „Potře-
bovali jsme strategickou pozici oproti 
Kladnu (společnost vyrábí ve sklepeních 
bývalého pivovaru Kročehlavy v Kladně 
– pozn. red.). Dlouho nám zrála předsta-
va prodejny, která by byla zároveň con-
cept store, kde budeme i vysvětlovat, co 
to cider je, jak se dělají limonády a po-
dobně,“ vysvětluje motivaci Frunc. 

Nechceme být závislí na řetězcích 
V prostoru na ulici Jugoslávských 

Partyzánů v  Praze-Dejvicích chtějí 
mimo vlastních výrobků nabízet i jiné 
tuzemské cidery, ale také zahraniční 
alkoholické nápoje od méně známých 
producentů. V sortimentu obchodu by 
tak majitelé rádi viděli třeba berlínskou 
vodku Our/Berlin nebo hamburské pivo 
Astra Bier. Prodejna má sloužit zároveň 
jako výdejna připravovaného interneto-
vého obchodu. Frunc s Holubem vedle 
gastronomie doposud dodávají přede-
vším do farmářských prodejen, kam 
však lidé nechodí primárně pro nápoje. 
Jako alternativa jim tak zůstává pouze 
prodej po síti, protože spolupráci s vel-
kými řetězci se chtějí vyhnout. „Víme od 
jiných výrobců, že v něčem to může být 
jednoduší a dá se tak prodávat ve vel-
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kých obratech velmi rychle. Na druhou 
stranu je to velká závislost na velkých 
hráčích. Dneska dodáváme do 350 hos-
pod, a pokud jedna odejde, máme stále 
stabilní základnu. Pokud bychom ale 
začali spolupracovat s jedním řetězcem, 
od něhož by záviselo 50 procent obratu, 
tak pokud bychom neměli jiného odbě-
ratele, tak nás může vydírat,“ vysvětluje 
Frunc. 

Cideru se letos vypilo minimálně 
250 tisíc litrů 

Výrobce nově také začíná vyvážet do 
zahraničí. „Lidé z Německa, Slovenska, 
Polska se nám začali sami ozývat s tím, 
že naše nápoje někde ochutnali a jestli 
máme zastoupení. Napsala mi třeba hol-
ka z Mnichova, že ochutnala naši limo-
nádu a že by si to ráda vzala do baru,“ 
popisuje Frunc. Nové obchodní kontak-
ty mimo republiku nabírají spíše náhod-
ně, přes „kamarády kamarádů“. Kolik 
se v Česku vypije cideru, není snadné 
stanovit. Unie lokálních výrobců cideru, 
která sdružuje devět menších producen-
tů, odhaduje za své členy pro letošní rok 
čtvrt milionů litrů. Do toho však nejsou 
započítány prodeje velkých pivovarů, 
které čísla nezveřejňují. Svůj vlastní ci-
der Kingswood vyrábí v Plzni Prazdroj, 
zahraniční cidery pak v Česku distribu-
ují Staropramen a Budvar. 
ZDROJ: IDNES.CZ; AUTOR: JAN BROŽ; 

30.12.2014 

Mošt v. koncentrát. Víte, zda pijete 
pravý cider či náhražku? 

PRAHA – Češi si oblíbili cider. Spo-
třeba tohoto nízkoalkoholického pití 
se loni zvýšila několikanásobně. Málo-
kdo ale tuší, že pod nálepkou cider se 
skrývají dva rozdílné nápoje. V Británii 
už podobnou situaci vyřešili. Rozlišují 
mezi „opravdovým“ ciderem z jablečné-
ho moštu a ciderem průmyslovým, zpra-
vidla z jablečného koncentrátu. U nás 
podobné značení plánuje zavést Unie 
lokálních výrobců cideru. Vyhláška mi-
nisterstva zemědělství zastřešuje pod 
označením cider jak nápoje z čerstvé 
jablečné šťávy, tak ze šťávy koncentro-
vané, a dokonce ze sušené. Výrobcům 
tradičního cideru to až na výjimky neva-
dí. Hrají totiž na vlastním trhu. 

Vodítko pro zákazníky 
„Na trhu ciderů jsou dva paralel-

ní trhy, jeden jsou masoví producenti 

(Kingswood, Somersby a různé impor-
tované nápoje) a druhý jsou lokální 
výrobci,“ vysvětluje Cyril Holub, spo-
lumajitel firmy F. H. Prager a zástupce 
Unie lokálních výrobců cideru. Zákazník 
na první pohled odlišnost nepozná, je-
diným vodítkem jsou pro něj údaje na 
etiketě. To by se ale mělo změnit. „Kdo 
bude chtít užívat označení ‚opravdový 
cider‘, bude muset projít auditem, že ho 
nedělá z koncentrátu a nepřidává do něj 
umělá aromata,“ líčí iniciativu lokálních 
výrobců Holub. 

Cider [sajdr], nebo cidre [sidr]? 
Označení cider [sajdr] pochází z ang-

ličtiny, zatímco cidre [sidr] z francouz-
štiny. V hovorové češtině se používají 
obě slova. Pravidla ale zatím uznávají 
pouze variantu francouzskou. Ve star-
ších českých publikacích se setkáváme 
i s variantou cidr. 

Co je cider podle vyhlášky MZe? 
„nápoj vyrobený úplným nebo čás-

tečným alkoholovým kvašením čerstvé 
nebo koncentrované jablečné šťávy nebo 
sušené jablečné šťávy, ke které byla při-
dána voda, nebo jejich směsi; přídavek 
vody, cukru a nejvýše 25 % objemových 
hruškové šťávy, a to před i po kvašení, 
aromatizace přírodními aromatickými 
látkami z ovoce a přídavek regulátorů 
kyselosti jsou možné; přípustné je též 
přidání čerstvé nebo koncentrované jab-
lečné šťávy po kvašení a upravení obsa-
hu oxidu uhličitého jeho přidáním nebo 
částečným či úplným odstraněním“ 
ZDROJ: LIDOVKY.CZ; AUTOR: SHO; 25.1.2015 

Arašídové tatranky se dnes vyrábějí 
bez arašídů

Jedna z dobrot, kterou zná v Česku 
snad každý, už se nevyrábí z toho, co by 
selský rozum očekával. Pražené arašídy, 
ze kterých se arašídové tatranky dříve 
dělaly, nahradilo umělé aroma. Upozor-
nil na to pořad A DOST! internetové te-
levize Stream. cz.

Arašídové tatranky od Opavie se na 
obalech pyšní heslem: „Již od roku 1945“, 
ačkoli je už vyrábí někdo jiný než dříve. 
Kromě výrobce se však v tichosti změni-
lo i složení této pochutiny. Dnes už nejí-
me tatranky s arašídy, ale pouze s umě-
lou arašídovou příchutí. Ještě nedávno 
se na obalu dalo přečíst, že tatranky ob-
sahují 11,8 procenta arašídů. Tyto tatran-
ky však nahradily jiné, v novém obalu, 

na kterém už je pouze upozornění pro 
alergiky, že výrobek arašídy může obsa-
hovat.

Nová receptura
Nadnárodní firma Mondelez Czech 

Republic, která potravinu vyrábí, na 
žádost o vyjádření nereagovala. Autor 
a moderátor pořadu Jan Tuna tedy za-
volal přímo do oddělení prodeje. Na 
otázku, zda se opravdu tatranky z ara-
šídů už nevyrábějí, dostal odpověď: „Ne. 
Je to nová receptura, tatranky jsou pou-
ze s příchutí arašídů. Je tam arašídové 
aroma.“ Podle pracovníka firmy se celá 
věc interně řešila. „Nebylo tam však jiné 
východisko,“ komentoval. Hlavní důvod 
pro změnu byl prý především ten, že 
arašídy jsou alergenem a při výrobě jsou 
na lince i další tatranky. „Jsme gigant, 
který má mraky výrobků, a v rámci sy-
nergií, procesů a nákladů na tyto výrob-
ky se hledá nejjednodušší cesta k tomu 
danému výrobku,“ řekl pracovník firmy. 
Za vším tedy stojí peníze.

Firma Mondelez Internacional se na 
svých webových stránkách chlubí tím, 
že v roce 2012 měla obrat 35 miliard 
amerických dolarů, což je v přepočtu 
asi 700 miliard korun. Zajisté tedy nemá 
prostředky na jednu výrobní linku na-
víc, aby mohla dál produkovat arašídové 
tatranky z arašídů. Raději do nich za-
čne přidávat více chemie. Netýká se to 
pouze tatranek. Například tyčinka Deli 
s pistáciovou příchutí místo pistácií ob-
sahuje umělé aroma a barvivo. Podob-
né je to s dalšími potravinami a nápoji 
mnohých výrobců, kde jsou ovoce, oříš-
ky a další přírodní složky nahrazovány 
umělými látkami.

Zdravotní problémy
Zatím není nikdo schopen přesně říci, 

co to udělá s naším zdravím. Největší 
obavy panují z takzvaného „koktejlo-
vého efektu“. „Látky, které se používají 
k aromatizaci potravin, bohužel neobsa-
hují pouze tu vlastní aromatickou látku. 
Ta je tam asi v deseti procentech, další 
můžeme považovat za balastní látky. 
Ty drží aroma a udržují vůni. Mohou 
to být různá pojidla, tavidla, alkohol či 
rozpouštědla,“ vysvětluje Hana Střítecká 
ze sdružení Zdravá potravina. Problém 
tedy nemusí být s aromatickou látkou 
jako takovou, ale spíše s jejím nosičem. 
„Problémem jsou třeba rozpouštědla, 
která se používají pro aromatické lát-
ky, které se dávají do alkoholických 
nápojů nebo do některých limonád. To 
jsou eventuálně nosiče, které by mohly 



19Vinařský věstník 1/2015 zpět

zdravotně vadit,“ komentuje Střítecká. 
Zákazník však nemá šanci zjistit, z čeho 
je aroma vyrobeno. „Každá firma, kte-
rá aromata vyrábí, si chrání informace 
ohledně jejich složení. Není to jediná 
chemická substance, ale směs různých 
látek,“ vysvětluje. Problém používání 
aromat je, že jsme zvyklí na velmi in-
tenzivní chutě, které kvůli nim v potra-
vinách vnímáme. Člověk je však scho-
pen obnovit své chuťové pohárky za tři 
týdny. „Pokud tedy vynechá potraviny 
s intenzivní chutí obsahující aromatické 
a umělé látky a začne jíst čisté potravi-
ny, za tři týdny začne cítit chutě tak, jak 
by měl,“ popisuje Střítecká.
ZDROJ:  HTTP://WWW.NOVINKY.CZ/

EKONOMIKA; 29.1.2015

Značení alergenů řeší restaurace vše
lijak 

Podle nařízení Evropské unie musí 
všechny stravovací provozy od 13. pro-
since minulého roku informovat spotře-
bitele o případných alergenech ve svých 
produktech. Od 1. ledna může to, jak tuto 
povinnost restaurace, bufety ale i pro-
dejci jídla po internetu plní, kontrolovat 
Státní zemědělská a potravinářská in-
spekce (SZPI). Podle mluvčího SZPI Pavla 
Kopřivy kontroly skutečně začínají. 

Jak si reportéři deníku Právo ověři-
li, některé společnosti pořád nestihly 
značení alergenů do své nabídky či jí-
delních lístků zanést, jinde se provo-
zovatelé omezili jen na strohá sdělení. 
Většina zákazníků i majitelů restaurací 
to však považuje za zbytečnost. Všech-
ny potřebné náležitosti neměl v pátek 2. 
ledna internetový jídelní lístek plzeňské 
společnosti ZRTAS, která nabízí rozváž-
ky jídel. Alergeny byly vyznačeny přede-
vším u salátů. „Ty jsou z tohoto pohledu 
jednodušší, u všech jídel jsme to nestihli. 
Do Tří králů to bude v pořádku,“ slíbil 
Pavel Tobiáš ze zmíněné firmy. „Už teď 
ale dostávají zákazníci informace o aler-
genech při donesení jídla,“ dodal Tobiáš. 

Je to zbytečné? 
„Informace o obsažených alergenech 

poskytuje obsluha.“ Tento nepřehlédnu-
telný nápis je k vidění ve Švejk restaura-
ci U Pětatřicátníků v centru Plzně. Host 
dostane na požádání složku se soupisem 
alergenů u jednotlivých jídel i některých 
nápojů – třeba kávy se šlehačkou. „Slož-
ka se aktualizuje s denními nabídkami, 
protože ty se obměňují každý týden,“ 

řekl Právu provozní restaurace Roman 
Kareš. 

Většina restaurací v centru Ostravy 
měla v druhý den nového roku zavřeno. 
V obchodním domě Laso v gastro kout-
ku byl proto velký nával. Zdejší restau-
race, jedna s českou a druhá s čínskou 
kuchyní, se s novinkou popraly každá 
jinak. Česká restaurace u všech nabíze-
ných jídel v denním menu i u studené 
kuchyně číslicí vždy v závorce označila 
alergeny. Čínská na to šla jinak: u po-
kladny byl vzkaz, že informace o alerge-
nech sdělí obsluha. Navíc u pokladny je 
vystaven i seznam alergenů označených 
číslem. Strávníci byli s řešením většinou 
spokojeni. „Je to fajn, akorát mi připadá 
zbytečné psát například u šunkového 
chlebíčku alergeny. To snad vidím, že 
je tam lepek, když je to veka,“ svěřila se 
Právu účetní Hana, která sem chodí té-
měř pravidelně na oběd. 

Nařízení Evropského parlamentu do-
držují i v nedávno otevřené restaura-
ci Radniční sklípek, sídlící v suterénu 
budovy liberecké radnice. „Na stálém 
lístku i u poledního menu máme u jídel 
v závorce doplněná čísla, která jsou v se-
znamu alergenů. Ten máme k dispozici 
k nahlédnutí,“ řekl provozní Miloš Kasal. 
Podle jeho názoru je povinné informová-
ní o surovinách obsažených v nabízených 
pokrmech dobré pro obsluhu, ale pro sa-
motné hosty zcela zbytečné. „Každý, kdo 
je alergický na nějakou skupinu látek, to 
dobře ví a řídí se podle toho,“ dodal. 

Kazí to prý jídelní lístky 
Většina pardubických restaurací vy-

užila univerzální recept. Na jídelním 
lístku přibyla nová stránka výrazně 
nadepsaná Jídla v naší nabídce mohou 
obsahovat tyto alergeny. Pod tím jsou 
vyjmenovány všechny alergeny, které 
může strava obsahovat. „Problém to ne-
řeší, ale to ani nejde. My máme jen dvě 
možnosti. Buď lidem gastronomii zhnu-
sit a z jídelního lístku udělat odpudivý 
žvást, nebo přestat vařit,“ svěřil se Právu 
v rozčilení Ervín Kaliba, provozní v re-
stauraci U malého koně. 
ZDROJ: NOVINKY.CZ; AUTOR: PRÁVO; 

5. 1. 2015

Na dveřích obchodů visí povinný 
seznam. O původu jídla však nic ne
řekne 

Obchodní řetězce začaly od začát-
ku nového roku zveřejňovat u vchodů 

do svých prodejen seznam pěti zemí, 
z nichž odebírají nejvíce potravin. Zá-
kazníkům o původu jídla, které naku-
pují, ale moc neřekne. Tabulka totiž ne-
zobrazuje původ sortimentu, ale podíly 
dodavatelů podle sídla v daném státě. 
Českého jídla je ve skutečnosti méně. 

Novou povinnost zavedla od ledna 
novela zákona o potravinách. Prodejci 
s ročními tržbami nad pět miliard ko-
run musí zveřejňovat čitelně u vchodu 
pro zákazníky seznam pěti zemí, z nichž 
odebírají potraviny. Seznam musí ob-
chodníci ohlásit také ministerstvu ze-
mědělství. Obchodníci však většinou 
dodávají, že pro zákazníky nemají tyto 
informace smysl. Podle údajů z loňského 
června, které obchodní řetězce poskytly 
ministerstvu zemědělství, je skutečný 
podíl zboží českého původu v regálech 
řetězců výrazně nižší, než uvádějí čísla 
na tabulkách. Pohybuje se mezi 40 a 75 
procenty. Nejvyšší podíl domácích pro-
duktů měly tehdy družstevní prodejny 
Coop následované řetězci Globus, Pe-
nny Market a Tesco. Nejméně českých 
potravin v nabídce měly Lidl a Kauf-
land. Obchodní řetězec Globus na po-
vinném seznamu uvádí, že nejvíce zboží 
odebírá od dodavatelů se sídlem v ČR 
(93 %), dále z Německa (3,4 %), Sloven-
ska (1,2 %), Itálie (1 %) a Polska (0,3 %). 
„Plakát jsme doplnili o krátký vysvětlují-
cí text. Většina zákazníků očekává infor-
mace o původu sortimentu. Legislativa 
nám nicméně ukládá povinnost uvádět 
procentuální podíly potravin, které 
z daných zemí odebíráme, přičemž smě-
rodatné je sídlo dodavatele,“ řekla ČTK 
mluvčí Pavla Hobíková. 

Také podle vyjádření Lidlu tabulka re-
álně nezobrazuje původ sortimentu, jak 
si většina zákazníků myslí, ale jen podíl 
firem se sídlem v daném státě. Seznam 

AHOLD Czech Republic, a. s. 
Radlická 117

158 00 Praha 5 – Nové Butovice

Potraviny jsou 
odebírány od 
dodavatelů ze 

zemí

Podíl tržeb 
z prodeje 

potravin od 
těchto dodavatelů 

na celkových 
tržbách

1 Česká republika 89,8 %

2 Polsko 5,4 %

3 Slovensko 1,4 %

4 Nizozemsko 1,0 %

5 Maďarsko 0,5 %

Obr.: Povinně zveřejňovaný seznam dodavatelů 
potravin
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tak zahrnuje firmy, které sice mají sídlo 
v ČR, ale nejsou výrobci produktu, nýbrž 
jeho distributory. Je to častý případ na-
příklad u značkového zboží a ovoce a ze-
leniny pěstované v zahraničí. „Tabulka 
dle našeho názoru není objektivní, pro-
tože metodika stanovení tabulky zásadně 
zkresluje informace zveřejněné jednotli-
vými obchodníky,“ uvedla mluvčí řetězce 
Jitka Vrbová. Lidl uvádí, že „tuzemští“ 
dodavatelé se na jeho tržbách podílejí ze 
44 procent, němečtí z 28 procent a polští 
ze 17 procent. Na čtvrtém místě seznamu 
je Itálie (3 %), pátá Francie (2 %). 

Podíl tržeb z prodeje potravin od do-
davatelů se sídlem v ČR na celkových 
tržbách řetězců Albert a Interspar do-
sahuje 89,8 procenta. Billa na seznamu 
uvádí 93,5 procenta potravin odebíra-
ných od tuzemských dodavatelů, Kauf-
land pak 85 procent. 
ZDROJ: IDNES.CZ; AUTOR: ČTK, IDNES.CZ; 

5. 1. 2015 

Kdo nabízí ryze české pomeranče? 
Mám ráda farmářské trhy. Mám je 

ráda dlouho, ještě od doby, kdy na nich 
neprodávali farmáři, ale zemědělci a kdy 
se majoritní nakupující nerekrutovali 
z  řad pražských intelektuálů se spe-
ciálně upravenými designovými košíky, 
kteří bedlivě sledují obsah a strukturu 
všech možných i nemožných éček v po-
travinách. Farmářské trhy už svým ná-
zvem evokují farmu neboli něco, co je 
spojené s gruntem (tedy půdou), pokud 
možno českým. Protože právě podpora 
prodeje českých potravin českých země-
dělců stála za vznikem oněch trhů. Jen-
že když – hlavně v zimě – na farmářském 
trhu se zhruba sedmdesáti prodejními 
pulty člověk vybírá mezi ryze českým 
červeným kaviárem a sušeným lososem, 
sýrem typu gouda a nakonec pomeran-
či, je vcelku jasné, že možná podporuje 
„svoje prodejce“, ale rozhodně ne české 
potraviny. Protože nic takového v Česku 
v tomto (ani v jiném) období neexistuje. 
To samé platí i pro kamenné obchody, 
v nichž chceme nakupovat celoročně 
rajčata a banány, olivy a pršut a také 
kávu a čaj. A k tomu všemu samozřejmě 
všichni chceme české potraviny, protože 
máme pocit, že je to tak správně a že by 
jejich podíl měl být převažující. Zákono-
dárci reagovali na poptávku po českých 
potravinách a prodejci ji splnili: až na to, 
že od Nového roku povinný seznam do-
davatelů nic neříká o tom, kde vlastně 

zboží „vyrostlo“ a jakým jazykem vlastně 
mluví. Zatímco americká Coca-Cola se 
vyrábí v Kyjích, a je tím pádem českou 
potravinou (minimálně podílem vody 
a možná daní), „přebalovači“ německých 
kuřat mnoho českého doopravdy nena-
bízejí a přitom jsou stále čeští. 

Naopak když chřest vypěstovaný na 
poli na dohled Mělníka prodává nizo-
zemská společnost, jde o zahraniční po-
travinu. Ostatně i ministerstvo zeměděl-
ství, které seznam dodavatelů prosadilo, 
potvrdilo, že nový zákon nemá ambici 
poskytovat informace o zemi původu. 
A Potravinářská komora se dlouhodobě 
nedokáže shodnout na tom, co vlastně je 
a není česká potravina. Spotřebitelé by 
při nákupech měli o trochu víc používat 
rozum. Některé potraviny prostě české 
být nemohou, ať už je na obale napsané 
cokoliv. Tlak na vyšší kvalitu potravin je 
bezesporu správný – stejně jako důraz 
na regionální výrobky. Ve chvíli, kdy se 
ale valná většina spotřebitelů rozhoduje 
podle ceny, jsou všechny seznamy do-
davatelů, výrobců i pěstitelů zbytečné. 
Jediné, co doopravdy rozhoduje, je totiž 
velikost slevy na reklamním letáku. 
ZDROJ: HOSPODÁŘSKÉ NOVINY; AUTOR: 

JULIE HRSTKOVÁ; 7. 1. 2014 

V kampani českých potravin lidé na
koupili zboží za 100 milionů 

Praha – Zboží za více než 100 milionů 
korun nakoupili Češi v rámci soutěže 
České Vánoce s regionálními potravina-
mi. Kampaň ministerstva zemědělství 
na podporu tuzemských výrobků probí-
hala přes dva měsíce. Zájemci si mohli 
stáhnout speciální kupon, kam nalepo-
vali loga deklarující český původ výrob-
ků. V průběhu soutěže bylo losováno 
několik tisíc cen. Podle ministra země-
dělství Mariana Jurečky, který se sám 
stal tváří soutěže, prý splnila očekávání. 
Jednoznačně dokázat pozitivní dopad 
kampaně na odbyt tuzemských výrobců 
ale není zatím možné. 

„Jsme někde na částce přes 100 mili-
onů korun prodaného objemu potravin. 
Soutěž podle mého střízlivého hodno-
cení naplnila očekávání,“ řekl Jurečka 
s tím, že v těchto dnech sbírá detailnější 
statistiky prodejnosti. „Chci vědět, o ko-
lik se díky soutěži zvětšil nákup tuzem-
ských výrobků oproti normálu. To je pro 
mě klíčová informace,“ řekl ministr. 

Právě ta ale půjde dokázat relativně 
těžko. Na to, kolik lidí obvykle měsíčně 

koupí výrobky se speciálními značkami, 
totiž neexistuje přesná statistika. Zatím 
není možné porovnat, zda se jich díky 
kampani prodalo víc. „Budeme rádi za 
součinnost s výrobci potravin, protože 
jedině ti nám mohou dát zpětnou vazbu 
a říci nám případně o kolik se ten prodej 
zvedl, abychom věděli, jestli příště v ta-
kových kampaních pokračovat,“ dodává 
Jurečka. Akce za 23 milionů korun měla 
zatraktivnit tuzemské producenty. Lidé 
při ní nasbírali třicet log označujících 
domácí či kvalitní potraviny ze zakoupe-
ných výrobků a poté hrací karty zaslali. 
Šlo o loga: Regionální potravina, Klasa, 
Chráněné zeměpisné označení, Chráně-
né označení původu, Zaručená tradiční 
specialita, Český výrobek – garantováno 
Potravinářskou komorou, Bio „zebra“ 
a EU „Bio list“. Kritici přitom minister-
stvu vyčítali, že forma kampaně je ne-
moderní a nepatří do 21. století. 

Každý týden obdrželo pět tisíc účast-
níků soutěže drobný dárek, celkem tak 
bylo rozdáno 50 tisíc cen. Mezi hlavní 
ceny patřil osobní automobil, poukaz 
na odběr piva z Budějovického Budvaru 
za 25 tisíc korun či rodinná dovolená na 
farmě. Každý výherce ale musí počítat 
s tím, ministerstvo může používat jeho 
fotografie i videozáznamy a následně je 
zveřejnit ve svých propagačních materi-
álech po dobu pěti let. 
ZDROJ: ČT24.CZ; AUTOR: JAN; 20.1.2015 

Konec českých potravin z Polska? 
Zpřísnění lze snadno obejít 

Ministerstvo zemědělství dokončuje 
definici české potraviny. Kritici upozor-
ňují na absurdity jako Coca-colu z Česka 
nebo konec belgické čokolády. 

Praha – Ministerstvo zemědělství 
nevyslyšelo připomínky kritiků, podle 
nichž má chystaná definice „české potra-
viny“ mezery a povede i k některým ab-
surdním výkladům. Svou představu chce 
ministerstvo prosadit víceméně v původ-
ně navržené podobě už od dubna. Vyplý-
vá to z výsledků připomínkového řízení, 
které má online deník Aktuálně.cz k dis-
pozici. Označení „česká potravina“ by tak 
mohly dobrovolně používat produkty 
vyrobené na území České republiky, po-
kud nejméně 75 procent složek k jejich 
výrobě pochází z České republiky. Třetí 
z původně navržených podmínek – síd-
lo potravinářského podniku na území 
Česka – ministerstvo vypustilo, protože 
podle něj není podstatná. 
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Česká kvalita může projít 
Ani nová vyhláška však nemusí ukon-

čit praktiky některých výrobců či ob-
chodníků. Zřejmě nejznámějším příkla-
dem jsou nápisy Česká kvalita v řetězci 
Penny Market, označující i zahraniční 
výrobky. Na začátku roku 2012 řetězec 
ani přes opakované výtky inspektorů ne-
odstranil visačky s českou vlajkou u za-
hraničních výrobků. Od státu za to pak 
dostal pokutu ve výši 600 tisíc korun za 
klamání spotřebitelů. Penny Market se 
tehdy bránil tím, že potraviny jsou vyro-
bené podle tradičních českých receptur, 
inspekcí napadená označení však později 
stáhl. Na konci loňského roku ale kon-
trola ve dvou prodejnách znovu našla 
chybné označení, mimo jiné u bram-
borových chipsů z Polska. Navrhovaná 
vyhláška totiž sice definuje pojem „čes-
ká potravina“, ale nikoliv širší použití 
slova „český“ v názvu potravin nebo jiné 
možné varianty jako právě „česká kvali-
ta“. „Pokud se definuje jen termín česká 
potravina, budou mít výrobci možnost 
označení zneužívat a uvádět na obalech 
jiné tvary slova český, což bude nepo-
stižitelné,“ varuje například Miroslav 
Koberna z Potravinářské komory. To 
připouští i mluvčí ministerstva zeměděl-
ství Hynek Jordán. „Předmětem regulace 
není omezení používání jiných tvrzení, 
které navozují dojem o původu z České 
republiky či na něj odkazují,“ říká mluvčí. 

Skončila by i belgická čokoláda 
Podle zástupců výrobců potravin či 

sdružení spotřebitelů má ale nedostat-
ky i samotná definice „české potraviny“. 
Hlavním problémem je paušální podíl 
75 procent pro všechny potraviny. „Moc 
možností obrany už nemáme. Budeme 
tedy asi ještě více v médiích vysvětlovat, 
že podíl 75 procent je u některých komo-
dit zbytečně nízký, zatímco u některých 
není možno tohoto podílu dosáhnout. 
Kdyby se takto postupovalo všude, tak 
neexistuje žádná belgická a švýcarská 
čokoláda,“ konstatuje mluvčí Potravi-
nářské komory Dana Večeřová. 

Právě Potravinářská komora mini-
sterstvu navrhovala, aby převzalo její 
ochrannou známku „Český výrobek – 
garantováno Potravinářskou komorou 
ČR“. Ta požaduje stoprocentní tuzemský 
původ například u masa, mléka a mléč-
ných výrobků nebo vína. U lahůdek při-
pouští sedmdesátiprocentní zastoupení 
českých složek, u sterilované zeleniny 
a kompotů připouští jen šedesátipro-
centní, u pečiva 55procentní a u těstovin 
stačí padesátiprocentní. 

Ředitel Sdružení českých spotřebitelů 
Libor Dupal říká, že z hlediska surovi-
nového zastoupení je jakýkoliv limit 
menší než sto procent vůči spotřebiteli 
kontraproduktivní. Přesto je sdruže-
ní ochotno ze svého požadavku mírně 
ustoupit. „Podpořili bychom myšlenku, 
že by základní surovina, tedy ta uvede-
ná v označení nebo zastoupená více než 
z poloviny, měla ze sta procent pocházet 
z tuzemska,“ dodává. 

Česká Coca-cola 
Ministerská definice se zdá nedopra-

covaná i některým obchodním řetěz-
cům. Podle skupiny Ahold, která v Česku 
provozuje supermarkety a hypermarke-
ty Albert a Interspar, by bylo potřeba 
objasnit některé další aspekty. „Pokud 
bude za hlavní složku počítána také 
voda, mohlo by dojít k paradoxní situ-
aci, kdy například všechny známé nápo-
je nadnárodních značek, nebo zmrzlin 
či piva, mohou být deklarovány rovněž 
jako česká potravina,“ upozorňuje mluv-
čí Aholdu Judita Urbánková. Mluvčí 
ministerstva ale potvrzuje, že ani po 
ukončení připomínkového řízení se do 
definice nedostala žádná výjimka. „Voda 
jako složka není vyjmuta ze složení su-
rovin, které musí pocházet z České re-
publiky,“ říká Jordán. Ministerský návrh 
nyní míří k pracovním komisím Legisla-
tivní rady vlády. Rovněž bude probíhat 
notifikace u Evropské komise. „V této 
fázi ještě může dojít ke změnám,“ při-
pouští mluvčí. 

Co je čerstvé, pravé a přírodní 
Z obalů potravin mají díky vyhlášce 

zmizet také zavádějící označení typu 
domácí, čerstvý, živý, dia nebo natural. 
Ovocné výrobky, které neobsahují ani 
stopu ovoce a k dosažení kýžené chu-
ti používají umělé aroma, už nebudou 
moci na obalu zobrazit ovoce. Stát chce 
zakázat také používání napodobenin 
názvů potravin, které jsou vymezeny 
právními předpisy, u výrobků, které ne-
splňují stanovené jakostní požadavky 
– příkladem jsou názvy vodečka či love-
čák. Termíny jako domácí, čerstvý, živý, 
čistý, přírodní nebo pravý se budou moci 
používat jen tehdy, pokud odpovídají 
příslušným „komoditním vyhláškám“, 
tedy speciálním předpisům pro jednot-
livé potraviny. V některých případech 
jsou již definovány delší dobu, zejména 
pojem čerstvé, například pro čerstvé 
mléko nebo sýr. Chybějící „komoditní“ 
definice se ministerstvo chystá doplnit. 
Stát chce také určit jasná pravidla pro 

zobrazení ovoce na obalech, například 
u  jogurtů. Pokud potravina skutečně 
obsahuje ovoce, může být zobrazeno 
na obale. Pokud obsahuje jen přírodní 
příchuť, musí to být výslovně uvedeno 
u ovoce na obalu. A potravina, která ne-
obsahuje přírodní aroma, nebude smět 
na obalu používat ovoce, ale pouze jen 
slovní popis – například s „malinovou 
příchutí“. Dodržování vyhlášky budou 
kontrolovat Státní zemědělská a potra-
vinářská inspekce a Státní veterinární 
správa, firmám hrozí sankce v řádu až 
milionů korun. 

Matoucí seznam původu? Uvidíme... 
Možné změny připouští ministerstvo 

u jiného předpisu, který již prosadilo od 
začátku letošního roku. Podle něj musí 
velké obchodní řetězce uvádět u vchodu 
do prodejen pět zemí, z nichž pocházejí 
dodavatelé potravin s největším podílem 
na tržbách. Podle očekávání v sezna-
mech vede Česká republika, pro běžné 
spotřebitele ale s nečekaně výrazným 
náskokem. Například Albert (včetně 
bývalého Intersparu) uvádí téměř 90% 
podíl tuzemských potravin. Rozhodují-
cí je totiž sídlo dodavatelské firmy, ni-
koliv skutečný původ potravin. Pokud 
například polské maso zabalí firma síd-
lící v Česku a ta jej do řetězce dodá pod 
svým jménem, počítá se taková potravi-
na jako česká. A to paradoxně i tehdy, 
pokud na obalu samotného výrobku je 
země původu uvedena „správně“. „Pří-
nos pro spotřebitele není vůbec žád-
ný, naopak zveřejňované údaje můžou 
spotřebitele klamat,“ upozorňuje Irena 
Vlčková ze Svazu obchodu a cestovního 
ruchu. Údaj o zemi původu dodavatele 
podle ní nemá žádnou relevanci ve vzta-
hu k původu potravin. „Navíc logicky 
uvažující spotřebitel, který není detailně 
seznámen s metodikou výpočtu, se bude 
moci mylně domnívat, že se uváděná 
procenta vztahují k původu potravin,“ 
vysvětluje Vlčková. 

Význam tabulí nechápou ani samotné 
řetězce, přesto povinnost musely splnit. 
„Snažili jsme se pro zákazníka přehledně 
vysvětlit, co čísla znamenají,“ říká mluv-
čí obchodů Tesco Jiří Mareček. Otevřeně 
se proti povinnosti vyjádřil řetězec Lidl. 
„Zásadně nesouhlasíme s tím, jaké in-
formace obsahuje tabulka. Podle našeho 
názoru není objektivní, protože metodi-
ka stanovení tabulky zásadně zkresluje 
informace zveřejněné jednotlivými ob-
chodníky,“ říká mluvčí Lidlu Jitka Vr-
bová. „Pokud se v praxi ukáže, že tento 
seznam není pro spotřebitele přínosný, 
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je ministerstvo připraveno iniciovat 
změnu. Mimo jiné v návaznosti na dis-
kuze v Radě ministrů zemědělství EU, 
které jsou na programu v prvním polo-
letí 2015,“ vzkazuje kritikům mluvčí mi-
nisterstva Hynek Jordán. Na Evropskou 
unii odkazuje i přesto, že právě tuto 
povinnost (informace o původu doda-
vatelů u vchodu do prodejny) prosadili 
tuzemští poslanci nad rámec povinně 
převzatých unijních předpisů. „Na úrov-
ni EU se v současné době vedou diskuse 
o označování původu a v této souvislosti 
je samozřejmě nutné reflektovat případ-
né závěry vyplývající z těchto projedná-
vání,“ vysvětluje Jordán. 
ZDROJ: AKTUÁLNĚ.CZ; AUTOR: KATEŘINA 

VOKURKOVÁ, PETR KUČERA; 20. 1. 2015 

Templářské sklepy prohrály starý 
spor o původ hroznů 

Vinařské družstvo Templářské sklepy 
Čejkovice prohrálo i ve druhé části sporu 
se Státní zemědělskou a potravinářskou 
inspekcí o neznámý původ hroznů, ze 
kterých se v roce 2010 vyrobilo 1,1 milio-
nu litrů vína. Vinařství neuspělo s kasační 
stížností u Nejvyššího správního soudu. 
Správní soud tak potvrdil výrok Krajské-
ho soudu v Brně, který v březnu 2013 pro-
hlásil, že inspekce postupovala při kont-
role podle zákona. Nejprve sice krajský 
soud dal za pravdu výrobci vína, SZPI však 
uspěla s kasační stížností a od té doby zní 
všechny soudní rozsudky v její prospěch. 

Inspekce v roce 2010 nařídila stáhnout 
lahve s vínem, které bylo klamavě ozna-
čené jako odrůdové a odrůdové jakostní 
původem z České republiky. Podle roz-
hodnutí Krajského soudu inspekce pro-
kázala, že výrobce v roce 2010 zpracoval 
1250 tun hroznů neznámého původu 
a vyrobil z nich asi 1,1 milionu litrů. Firma 
nedokázala původ vína doložit a neměla 
ani řádně zpracované evidenční knihy. 

Krajský soud beze zbytku respekto-
val předchozí rozhodnutí Nejvyššího 
správního soudu a uznal, že SZPI jedna-
la správně nejen v případě, kdy nařídila 
stáhnout víno z trhu a zakázala uvádět 
do oběhu víno, které bylo dosud ve skla-
dech. Správně postupovala i v případě, 
kdy firmě nařídila zaslat úplné a pravdi-
vé informace, které se týkaly prohlášení 
o produkci vinařského roku 2009/2010. 

V souvislosti s tímto případem také 
loni na jaře Krajský soud v Brně po-
trestal dodavatele Templářských sklepů 
Jana Bartoně, který vozil do vinařství 

maďarské a  slovenské hrozny. Podle 
Bartoně to firma věděla. Ta však od něj 
vymáhá 109 milionů korun jako odškod-
né za víno, které musela stáhnout. Fir-
ma měla předloni nejnižší tržby od roku 
2010, a to 231 milionů korun. Templář-
ské sklepy Čejkovice ročně vyrobí kolem 
šesti milionů lahví vín včetně sektů. Fir-
ma sdružuje 396 pěstitelů hroznů. 
AUTOR: ČTK; 12.1.2015 

Vinařský fond a svaz plánují ochra
nu proti podvodům s původem vín 

Brno – Vinařský fond a Svaz vinařů 
plánují nové značení vín na kruhové 
záklopce nebo uzávěru. Má garantovat 
domácí původ vín i hroznů jako ochra-
nu proti nekalým praktikám některých 
podnikatelů, kteří za moravská nebo 
česká vína vydávají zboží z dovozu. Nové 
označování vína bude zatím dobrovolné, 
vinaři by ho ale rádi zapracovali do legis-
lativy. Zástupci svazu a Vinařského fon-
du to dnes uvedli v tiskové zprávě vyda-
né k veletrhům cestovního ruchu v Brně. 

Cílem nového značení je podpora 
a ochrana moravských a českých vín 
a jejich výrobců. „Víme, že jde jen o jed-
no z řady opatření proti černému a še-
dému trhu se zahraničními víny, ale jde 
o opatření relativně jednoduché, a tudíž 
spustitelné poměrně rychle,“ uvedl Pavel 
Večeřa z Vinařského fondu. Podle vinaře 
Františka Mádla novinka pomůže zavést 
na trhu pořádek. „Dospěli jsme do kata-
strofálního stavu, zákazník netuší jaké 
víno si kupuje,“ uvedl Mádl. Horní kru-
hová plocha záklopky nebo šroubového 
uzávěru bude v případě zájmu konkrét-
ního vinaře od letoška značena výsečí 
ze známého loga Vína z Moravy, vína 
z Čech v podobě skleničky v národních 
barvách. Grafické zpracování zbývající 
části záklopky či uzávěru bude i nadále 
plně v rukou vinařů. „Spotřebitelé prefe-
rují moravská a česká vína a vnímají je ve 
srovnání se zahraniční konkurencí jako 
kvalitnější. Nově zaváděné značení jim 
zjednoduší cestu k spolehlivé identifika-
ci,“ dodal Večeřa. Na rozdíl od označování 
země původu v Rakousku a na Slovensku 
půjde v České republice o značení dob-
rovolné. Cílem projektu je však jeho co 
nejmasivnější rozšíření a zapojení většiny 
vinařů a vinařských firem. 

Miliardové škody na daních 
Hejtman Jihomoravského kraje Mi-

chal Hašek (ČSSD) dnes v Brně uvedl, 

že černý obchod s vínem přináší státu 
škody na daních až dvě miliardy korun. 
Problémy jsou mj. v souvislosti s ozna-
čováním místa původu vín. Jako příklad 
uvedl odrůdu Pálava, které se v Česku 
jako tuzemské prodá více, než odpovídá 
registrovaným hektarům vinic. 

Svaz vinařů také projednává se státem 
možnosti zakotvení nového grafického 
značení jako povinného do vinařské le-
gislativy. „Diskutujeme tedy obdobný 
systém povinného značení, jaký existuje 
v Rakousku a na Slovensku,“ uvedl pre-
zident Svazu vinařů ČR Tibor Nyitray. 
Svaz vinařů chce, aby stát bojoval proti 
černému trhu s vínem. Podle dřívějších 
informací Státní zemědělské a potravi-
nářské inspekce (SZPI) až třetina vzor-
ků neprojde kontrolami. Nejčastěji jsou 
vína chybně označená, například neod-
povídá deklarovaný geografický či bota-
nický původ, nebo má víno senzorické 
závady, případně jiný obsah alkoholu, 
než se uvádělo na obalu. Vína také ob-
sahují barviva či jiné přídatné látky jako 
glycerol či vodu. 
ZDROJ: DENÍK.CZ; AUTOR: ČTK; 15.1.2015 

Na kontroly restaurací přibyly desítky 
inspektorů. Zaměří se i na alergeny 

Státní zemědělské a potravinářské in-
spekci přibylo od Nového roku 70 tisíc 
provozoven, které bude kontrolovat. 
Na nové zaměstnance dostala 40 míst. 
Restaurace bude kontrolovat společně 
s krajskými hygienickými stanicemi, 
které to dělaly doteď. Kontroly restau-
rací, cukráren nebo třeba čajoven už 
nemají na starosti pouze hygienici. Od 
1. ledna se dozor rozšířil i na Státní ze-
mědělskou a potravinářskou inspekci 
(SZPI), zatímco Státní veterinární sprá-
va (SVS) bude kontrolovat zvěřinu nebo 
mléko. Oběma institucím však celkově 
přibude jen několik desítek zaměstnan-
ců. 

SZPI dosud kontrolovala přibližně 45 
tisíc míst. Od Nového roku se její pra-
vomoci rozšířily na veřejné stravování 
a k maloobchodním prodejcům nebo 
skladům jí přibylo 70 tisíc provozoven. 
Ke stávajícím 210 inspektorům ovšem 
dostala jen 40 míst pro nové zaměstnan-
ce. Inspekce však uklidňuje, že kontrolo-
rů má dostatek. „Nebude to stát jen na 
nás,“ říká zástupce mluvčího Radoslav 
Pospíchal. Podle něj jsou hlavním cílem 
novely, díky níž se rozšířil dozor, důsled-
nější a intenzivnější kontroly. „Dozor 
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nad výrobou a prodejem bude rozdělený 
mezi SZPI a krajské hygienické stani-
ce,“ přiblížil Pospíchal. Veterináři budou 
kontrolovat například zvěřinu, mléko 
nebo včelí produkty. K dosavadním 396 
inspektorům jich od ledna přibude de-
vět a mezi hlavními úkoly jejich kontrol 
bude pytláctví nebo třeba skladování 
a přeprava mořských ryb a plodů. 

Kontroloři se na novou práci připra-
vovali od začátku loňského roku. „Ne-
jedná se ale o zcela nové úředníky, ta-
bulková místa byla přesunuta v rámci 
resortu zemědělství z jiných organizací 
a úřadů,“ doplnil mluvčí SZPI Pavel Kop-
řiva. Inspekce se také zaměří na novou 
povinnost uvádět alergeny v jídle, a to 
v  restauracích, rychlém občerstvení 
a dalších provozovnách. Pokud budou 
údaje o alergenech chybět, mohou se 
pokuty vyšplhat až na deset milionů ko-
run. U této novinky ale inspektoři nebu-
dou přísní hned ze začátku. „Počítáme 
i s určitou osvětovou činností inspekto-
rů s cílem co nejrychleji dosáhnout situ-
ace, kdy podnikatelé novým předpisům 
plně porozumí,“ dodává Kopřiva. 

O výsledcích kontrol bude inspekce 
dál informovat na svém webu, na portá-
lu Potraviny na pranýři a na sociálních 
sítích. Informace se tu budou objevovat 
postupně, v případě závažnějších zjiště-
ní okamžitě. 
ZDROJ: IHNED.CZ; AUTOR: PAVLÍNA 

NOUZOVÁ; 5. 1. 2015 

SZPI vloni uložila pokuty za téměř 
100 milionů korun

22. 01. 2015 – Státní zemědělská a po-
travinářská inspekce (SZPI) v roce 2014 
pravomocně ukončila 1861 správních 
řízení s provozovateli potravinářských 
podniků, v nichž uložila pokuty v celko-
vé výši 99 429 300 Kč. Celková výše pra-
vomocně uložených pokut v roce 2014 
je tak o 55% vyšší ve srovnání s rokem 
2013, kdy inspekce pravomocně uložila 
pokuty za 64 121 500 Kč.

Ing. Martin Klanica, ústřední ředitel 
SZPI, konstatuje: „Dlouhodobě deklaruje-
me, že – vzhledem k situaci na trhu, kdy 
řada subjektů ignoruje i závažná zjištění 
SZPI a opakuje stále stejné prohřešky –
budeme reagovat tak, aby pokuty plnily 
svou funkci a byly dostatečně odrazující. 
Přes toto sdělení řada provozovatelů svůj 
přístup nezměnila. Ve významném kon-
trolním tlaku ve prospěch spotřebitelů 
budeme pokračovat i v dalším období.“

V roce 2014 provedli inspektoři SZPI 
celkem 35 361 kontrol provozoven po-
travinářských podniků, celních skladů 
a internetových obchodů. Z tohoto po-
čtu bylo 65 % kontrol provedeno v ma-
loobchodní síti, 24 % ve výrobě, 7 % ve 
velkoskladech, 3 % v celních skladech 
a 1 % v ostatních místech (např. při pře-
pravě apod.).
ZPRACOVAL: MGR. PAVEL KOPŘIVA – 

TISKOVÝ MLUVČÍ, TEL.: +420 542 426 633     

Potravinářská inspekce může kontro
lovat i restaurace. Jednu už zavřela 

Státní zemědělská a potravinářská 
inspekce (SZPI) z hygienických důvodů 
zavřela první restaurační provoz. V baru 
na náměstí ČSM v Chodově na Soko-
lovsku zjistila, že zde neteče teplá voda, 
dlouho se zde neuklízelo a záchod je 
společný pro hosty a personál. Restau-
race může SZPI nově kontrolovat od 
ledna, do konce loňska prověřovala jen 
obchody a sklady potravin, sdělil mluvčí 
SZPI Pavel Kopřiva. 

Chodovský bar Van Duc Nguyen in-
spektoři navštívili ve čtvrtek. Vedle tep-
lé vody v provozovně nebyla ani myčka 
na použité sklo a nádobí. „V rozporu 
s požadavky správné hygienické praxe 
dále SZPI zjistila v celém výdejním pro-
storu baru poházené obaly od nápojů 
a potravin a dlouhodobě neodklízené 
nečistoty a prach na podlaze,“ uvedl 
Kopřiva. Bar může jeho provozovatel 
znovu otevřít až po odstranění zjiště-
ných nedostatků, SZPI s ním zahájila 
správní řízení o uložení pokuty. Výše 
sankce od potravinářské inspekce závisí 
na právní kvalifikaci, rozsahu či závaž-
nosti provinění. SZPI obvykle pokuty 
zvyšuje při opakovaných proviněních. 
Za provinění proti hygienickým před-
pisům či chybějící povinné informace, 
mezi něž nově patří třeba údaje o aler-
genech, se pokuta může vyšplhat až na 
deset milionů korun, uvedla inspekce už 
dříve. 

Zákon má posílit pozici spotřebitele 
Restaurace, cukrárny, rychlá občerst-

vení, vinárny, pivnice, výčepy nebo bary 
SZPI nově kontroluje společně s kraj-
skými hygienickými stanicemi, které 
tak činily dosud. Dosud mohla inspekce 
prověřovat zhruba 45 tisíc maloobchod-
ních prodejců a skladů potravin, nyní 
může vstoupit do dalších 70 tisíc provo-
zů. SZPI se v nich zaměřuje na falšování 

potravin, jejich původ, hygienickou bez-
pečnost provozu a na způsobilost perso-
nálu. Novou pravomoc inspekci dala no-
vela zákona o potravinách, jejímž cílem 
bylo posílit pozici spotřebitele. Kontroly 
mají být intenzivnější a mají být přesně-
ji zaměřené. SZPI bude o výsledcích kon-
trol vedle tiskových zpráv referovat na 
oficiálním webu, na portálu Potraviny na 
pranýři a také na sociálních sítích, které 
jsou s tímto portálem spojené. 
ZDROJ: E15.CZ; AUTOR: ČTK; 16.1.2015 

Do hospod míří nové kontroly 
Na provozovatele restaurací čeká od 

začátku roku nápor. Nejde o počet zá-
kazníků, ale množství kontrolorů, kteří 
začali zařízení obcházet. Vedle hygieni-
ků a obchodní inspekce mají nově pří-
stup do restaurací i kontroloři potravin 
a veterináři, kteří se pořádně činí. Za 
přestupky už padly první pokuty. Stát-
ní zemědělská a potravinářská inspekce 
zavřela minulý pátek z hygienických 
důvodů první restauraci v Chodově na 
Sokolovsku. 

 Zákon, který nové kontrolory do re-
staurací pustil, je stejnou normou, jež 
hostinským nařizuje psát na jídelní 
lístky alergeny obsažené v jídle. Právě 
to začala prověřovat Státní zemědělská 
a potravinářská inspekce, spolu s tím 
také maso a dokumenty k němu, mlé-
ko nebo včelí produkty. „Zákon napří-
klad nařizuje hlásit čtyřiadvacet hodin 
předem dovoz a místo dovozu živých 
zvířat ze zahraničí. Když si vezmete, že 
restaurace dovážejí třeba čerstvé ryby 
podle aktuální poptávky hostů, je pro ně 
skoro nemožné toto nařízení plnit,“ říká 
prezident Asociace hotelů a restaurací 
Václav Stárek. Že inspekční výpravy do 
restaurací nejsou jen na papíře, ukazuje 
veterinární správa. První pokuty hlá-
sí už z počátku ledna. Restaurace v Ji-
homoravském kraji je dostaly za to, že 
v provozovně zpracovávaly zvěřinu, což 
bez povolení nesmějí dělat. Jedna z nich 
neměla navíc o původu zvěřiny doklad. 
„Stahování, případně škubání ulovené 
volně žijící zvěře je v restauracích mož-
né provádět pouze tehdy, pokud to po-
volí krajská veterinární správa poté, co 
si ověří, že restaurace má pro tuto rizi-
kovou činnost vhodné podmínky,“ řekl 
ředitel odboru veterinární hygieny Jan 
Váňa. 

Podle šéfa Asociace hotelů a restau-
rací je pro provozovatele čtvero kont-
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rol zátěží. „Jde o to, aby měly všechny 
stejná pravidla, stává se totiž, že každý 
orgán kontroly požaduje něco jiného,“ 
řekl Václav Stárek. Zemědělská inspekce 
alespoň avizovala, že kvůli byrokratické 
zátěži se bude snažit zamezit zdvojování 
kontrol s hygieniky. 
ZDROJ: EURO; AUTOR: KER; 19. 1. 2015 

Mezery v předpisech: prostor k legál
nímu klamání 

Pravidla pro nové značení potravin se 
připravovala několik let a hodně se při-
tom zdůrazňovalo, že změna je nutná, 
aby spotřebitel dostával lepší informa-
ce. Tento cíl byl ovšem splněn jen čás-
tečně. Původ potravin Ačkoliv se hodně 
mluvilo o nutnosti uvádět zemi původu, 
u většiny potravin se ji stále nedozvíme. 
Jediná změna nastane od dubna 2015 
u masa. Povinnost uvést zemi chovu 
a porážky bude nejen u hovězího jako 
dosud, ale i u vepřového, drůbežího, ko-
zího a ovčího. Jenže se to nebude týkat 
masa, které firmy použijí jako surovinu 
k další výrobě. Stále nám tedy zůstane 
utajeno, že v „české svíčkové“ je třeba 
maso z Rumunska. 

Velikost písma 
Byla zavedena minimální velikost pís-

ma na obalech, jenže povinných 1,2 mm 
není zrovna moc. Evropská komise pů-
vodně chtěla 3 mm, potravináři to však 
odmítli – prý by museli zvětšit obaly, 
a tím by zvýšili produkci odpadu. Mají 
přitom povinnost objem obalů zmenšo-
vat. 

Obrázky 
Na obalech se nesmí graficky zdůraz-

ňovat složka, se kterou si spotřebitel po-
travinu spojuje. Příklad: Na obale zmrz-
liny nesmí být jahody, pokud v ní žádné 
jahody nejsou a jahodovou chuť a barvu 
dodává jen aroma. Stačí ale k němu při-
dat třeba jen půl procenta, a obrázek je 
tam legálně. Nové předpisy to bohužel 
neřeší. 
ZDROJ: TEST DNES; AUTOR: HVE; 6.1.2015 

Geneticky modifikované plodiny 
zdraží biopotraviny 

Případné rozšíření pěstování GMO, 
o kterém nově mohou na svém území 
rozhodnout členské státy Evropské unie, 

by podle ekologických zemědělců zvýšilo 
cenu biopotravin. ČR by proto měla GMO 
vyloučit z tuzemského zemědělství, nebo 
aspoň zpřísnit pravidla pro jejich produk-
ci, tvrdí manažerka PRO-BIO Svazu eko-
logických zemědělců Kateřina Nesrstová. 

»V případě, že dojde k rozšíření pěs-
tování geneticky modifikovaných plodin 
na území ČR, reálně hrozí také zvýšení 
cen biopotravin v důsledku vyššího ri-
zika možné kontaminace GMO. Ekolo-
gičtí sedláci tak pravděpodobně budou 
nuceni dokládat rozbory, že je jejich 
produkce tzv. GMO free, a tudíž nedo-
šlo ke kontaminaci,« upozornila Nesrs-
tová. Rozbor je podle Nesrstové drahý 
a nyní jej ekologičtí zemědělci nemusí 
provádět. »Potřeba takových zkoušek se 
pak negativně projeví na ceně,« podotk-
la Nesrstová. Pěstování GMO má navíc 
podle Nesrstové negativní vliv na biolo-
gickou rozmanitost, jelikož se na těchto 
polích musí používat silné chemické pří-
pravky. »Je prokazatelné, že pěstování 
geneticky modifikovaných plodin je vý-
hodné zejména na rozsáhlých plochách. 
Tyto pak po několika sezonách zůstáva-
jí bez života. Sice zmizí plevele i škůdci, 
ale spolu s nimi vše ostatní, přežije jen 
monokultura. Následné znovuobnovení 
přirozeného života na takových polích 
bude vyžadovat nemalé úsilí,« uvedla. 

Ekologičtí farmáři také upozornili, že 
spotřebitelé mají nyní pouze kusé infor-
mace o GMO produktech. Zatímco na 
etiketách rostlinného původu se zákazní-
ci dočtou, zda jsou vyrobeny z geneticky 
modifikovaných surovin, tak u živočišné 
produkce tomu tak není. Trh s biopotra-
vinami v České republice v roce 2012 me-
ziročně vzrostl o 6,7 procenta a lidé za ně 
utratili 1,78 miliardy korun. Každý oby-
vatel ČR dal za biopotraviny v průměru 
téměř 200 Kč za rok. Podíl bioproduktů 
na celkové spotřebě potravin zůstává 
stále velmi nízký a pohybuje se mezi 0,6 
a 0,7 %. Počet registrovaných výrobců 
biopotravin za prvních osm měsíců loň-
ského roku vzrostl o pět procent na 518. 
Naopak mírně ubylo ekofarem a snížil se 
podíl zemědělské půdy obhospodařova-
né podle pravidel ekologického zeměděl-
ství z 11,7 na 11,6 %. 
ZDROJ: HALÓ NOVINY; 20.1.2015 

Káva: do 18 let zakázáno 
Poslanci připravují revoluční změnu. 

Chtějí zakázat nápoje s vysokým obsa-
hem kofeinu 

PRAHA Dát si z automatu ledovou 
kávu nebo si poručit v restauraci ener-
getický nápoj? Od příštího roku by to 
pro mládež do 18 let mohlo být zaká-
zané: stejně jako alkohol a cigarety. Do 
Sněmovny totiž míří návrh, který omezí 
prodej průmyslově vyráběných nápojů 
s vysokým obsahem kofeinu. Návrh se 
týká nápojů s obsahem kofeinu vyšším 
než 150 miligramů na litr. Zákaz by tak 
postihl populární Semtex nebo Red Bull 
a vztahovat by se mohl i na některé dru-
hy ledových káv. Změna se naopak nemá 
dotknout coly, kofoly, kávy v restaura-
cích nebo čaje. 

„Podle posledních údajů u nás pije 
energetické nápoje 80 procent náctile-
tých, a dokonce 40 procent dětí do l0 
let. Jsme v tomto v Evropě na špici a ta 
čísla jsou hrozivá. O zdravotní škodli-
vosti těchto nápojů pro mládež totiž 
není pochyb,“ tvrdí muž, který chce tuto 
statistiku změnit, bývalý pražský pri-
mátor a člen sněmovního výboru pro 
zdravotnictví Bohuslav Svoboda (ODS). 
Podobný zákon má jen Litva. Zákon ješ-
tě nemá konečnou podobu, Svoboda ho 
chce s kolegy předložit do dubna. Zhru-
ba ve stejné době, kdy ministr zdravot-
nictví Svatopluk Němeček předloží svůj 
návrh protikuřáckého zákona, kterým 
chce zakázat kouření ve všech restaura-
cích i barech. Svoboda by rád, aby po-
litici v tomto tažení proti návykovým 
látkám „spojili síly“. Redakce MF DNES 
má k dispozici návrh „protikofeinového 
zákona“. Kdyby ho poslanci schválili, šlo 
by o revoluční změnu. Zákaz prodeje 
energetických nápojů mládeži do 18 let 
platí totiž podle Svobody dosud v jediné 
zemi světa: loni v listopadu ho prosadili 
v Litvě. Návrh však nelze považovat za 
exotický hlas bez šance na prosazení. 
Svoboda totiž při jeho přípravě vychá-
zí z doporučení Světové zdravotnic-
ké organizace. A předběžnou podporu 
má, minimálně ve zdravotním výboru, 
i u poslanců z jiných politických stran. 
„Energetické nápoje obsahují zpravi-
dla vysoké množství cukru a kofeinu. 
Ve světě jsou známy případy kolapsu 
i úmrtí,“ říká šéf zdravotnického výbo-
ru Rostislav Vyzula (ANO), podle něhož 
by měly energetické nápoje zmizet mi-
nimálně z automatů ve školách. „Ale 
i úplný zákaz prodeje by mi dával smysl 
a podpořil bych ho,“ doplňuje. A podob-
ně mluví také někteří členové ČSSD, 
KDU-ČSL nebo KSČM. 

„V principu souhlasím, otázkou je, jak 
jsme schopni přesně definovat množinu 
toho, co jsou energetické nápoje,“ řekl 
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ministr zemědělství Marian Jurečka. 
Právě na něm podle ministerstva zdra-
votnictví záleží, protože energetické 
nápoje ze zákona spadají do kategorie 
potravin. Svobodu tak paradoxně čeká 
dost možná nejtěžší boj mezi spolustra-
níky, kteří jsou tradičně proti regulacím. 
„Ale i v ODS už se ten názor obrací,“ 
tvrdí. Osvěta je víc než zákazy a jistě 
narazí na odpor výrobců energetických 
nápojů. „Věříme, že osvěta mezi mladými 
konzumenty má větší smysl než plošná 
restrikce,“ říká Jiří Švancara z Kofoly, 
dvojky na českém trhu, která vyrábí 
drink Semtex. I Svoboda připouští, že 
návrh ještě může doznat změn. Takže 
nelze předjímat, nakolik zasáhne napří-
klad ledové kávy, u nichž výjimkou není 
ani dvojnásobné překročení hranice 150 
miligramů kofeinu na litr. Ale na druhou 
stranu neobsahují další látky, jako jsou 
vitaminy skupiny B nebo taurin, které 
účinky kofeinu v těle zvýrazňují. 

Svoboda však uklidňuje, že šálek va-
řené kávy, která mnohdy také tuto 
hranici překračuje, mladým nezakáže. 
Každá „vařená“ káva je jiná, není to vý-
robek, který by šlo snadno definovat 
nějakou hodnotou množství kofeinu. 
„Ale jestli je tady průmyslově vyráběná 
ledová káva, která výrazně překračuje 
normy, pak je to stejně škodlivý nápoj 
jako vysokoenergetický drink, protože 
se jednoduše stává vysokoenergetickým 
nápojem. Možná tam bude méně cukru, 
ale kofein tam prostě bude,“ míní Svobo-
da. Revoluce v obchodech, ale i v barech, 
automatech nebo hudebních festivalech 
by mohla začít příští rok. Pokud by ji 
poslanci během letoška schválili, měli 
by podle Svobody mít výrobci a prodejci 
minimálně půl roku na přizpůsobení se 
novým pravidlům. 
ZDROJ: MLADÁ FRONTA DNES; AUTOR: 

ONDŘEJ LEINERT; 21. 1. 2015 

Online potraviny mají budoucnost, 
nabízet je chce více řetězců

Češi loni na internetu utratili za po-
traviny tři miliardy korun – zatím jen 
zlomek toho, co utratí v kamenných ob-
chodech. Podle analytiků by se ale trend 
měl měnit. Počet zákazníků, kteří si ob-
jednají potraviny on-line, prý bude růst. 
Na to reagují i obchodníci. Kromě řetěz-
ce Tesco, který s touto službou začínal, 
nebo portálu Rohlík.cz, o internetovém 
prodeji uvažuje například i Billa nebo 
Kaufland. Potraviny bez zahrnutí alko-

holických a nealkoholických nápojů na 
internetu podle průzkumu Incoma GfK 
nakupuje deset procent českých uživa-
telů internetu. V průměru tam nakoupí 
desetkrát za rok a při jednom nákupu 
utratí přibližně 500 korun. Češi si nej-
častěji objednávají trvanlivé a konzervo-
vané potraviny, kávu, čaj, sladkosti nebo 
speciální potraviny, jako je například 
zdravá výživa. „Myslím si, že potraviny 
v následujících letech na internetu po-
rostou přinejmenším stejným tempem 
jako celý internetový trh,“ říká analytik 
Zdeněk Skála ze společnosti Incoma GfK. 

Konkurence na on-line trhu s potra-
vinami v Česku roste 

Svůj internetový obchod jako první 
zprovoznil obchodní řetězec Tesco, jeho 
e-shop má 165 tisíc registrovaných zá-
kazníků. Internetové obchody chystají 
také Billa či Kaufland. Na on-line trh 
s potravinami loni v září vstoupil e-shop 
Rohlik.cz, za kterým stojí podnikatel 
Tomáš Čupr a investiční skupiny Miton 
a Enern. Podle Čupra by mohl do pěti let 
dosáhnout ročního obratu téměř deset 
miliard korun. Nový e-shop s potravi-
nami připravuje i skupina Rockaway 
podnikatele Jakuba Havrlanta. Povede 
ji dlouholetý šéf tuzemské pobočky ře-
tězce Globus Petr Vyhnálek. Do pěti let 
chce obchod dosáhnout obratu v řádu 
miliard korun. 

Rychlá dodávka a  rozumné ceny 
jsou pro on-line prodej potravin zá-
sadní, říká Skála 

Zahájit prodej potravin přes internet 
podle Skály není jednoduché. Obchodní-
ci musí nejprve zajistit logistiku. Výho-
du mají obchodní řetězce, které dispo-
nují rozsáhlou sítí prodejen. Například 
Tesco při zahájení prodeje potravin 
a rychloobrátkové zboží přes internet 
v roce 2012 nejprve zásobovalo domác-
nosti v okolí velkého nákupního centra 
v Praze, které sloužilo jako logistická 
základna. Poté území pokryté interne-
tovým prodejem postupně rozšiřovalo. 

Obchodníci, kteří se pustí do prode-
je potravin prostřednictvím internetu, 
musí podle Skály zajistit rychlou dodáv-
ku potravin a zároveň nabídnout rozum-
nou cenu, která zaujme zákazníky a za-
jistí efektivní provoz e-shopu. „Pokud 
bude tento byznys opravdu rozjetý, tak 
není důvod, aby se k tomu (nákupům 
potravin na internetu) lidé nepřikláně-
li,“ míní Skála. 

Češi loni na internetu za rychloob-
rátkové zboží utratili 28 miliard korun. 

Mezi nejčastěji nakupované kategorie 
patří léky, vitamíny, kosmetika a drogi-
stické zboží. Jen za parfémy lidé utratili 
celkem pět miliard korun, stejnou sumu 
peněz dali za potravu pro domácí zvířa-
ta. 
ZDROJ: ČT24.CZ; AUTOR: IRE; 23.1.2015 

Stát přispěje myslivcům miliony na 
noktovizory, chce omezit divočáky 

Ministerstvo zemědělství přitvrzuje 
v boji s přemnoženými prasaty divoký-
mi, jejichž populace se v Česku vymkla 
kontrole. Děsí výletníky v přírodě i oby-
vatelé předměstí a způsobují nemalé 
škody na polích. Stát proto pro myslivce 
chystá finanční podporu na nákup pří-
strojů pro noční vidění. Novinka vyplývá 
z chystané změny vyhlášky z dílny mini-
sterstva zemědělství o stanovení závaz-
ných pravidel poskytování finančních 
příspěvků na hospodaření v lesích a na 
vybrané myslivecké činnosti. Změna má 
umožnit čerpat finanční podporu právě 
na pořízení přístroje na noční vidění, 
takzvaného noktovizoru. 

„Cílem ministerstva zemědělství je 
maximální a všestranná podpora země-
dělské prvovýroby. Jedním z limitujících 
faktorů jsou škody způsobené prasetem 
divokým na zemědělských kulturách. 
Z tohoto důvodu ministerstvo zeměděl-
ství činí jak legislativní, tak i nelegisla-
tivní kroky ke snížení početních stavů 
tohoto druhu,“ zdůvodnil mluvčí resortu 
Hynek Jordán. 

Myslivec může požádat až o deset 
tisíc korun 

Kolik myslivci na nákup techniky 
v souhrnu dostanou, není úplně jasné. 
Ministerstvo počítá, že změna předpisu 
přijde státní rozpočet na 20 milionů ko-
run. Tyto peníze však nebudou určeny 
pouze na moderní loveckou techniku, 
část prostředků padne také na ohrože-
né druhy zvěře a chystané zvýšení pří-
spěvků na přibližování dříví koňmi, což 
je k životnímu prostředí šetrnější než 
těžká technika. Celkové náklady budou 
záviset především na tom, kolik lov-
ců o finanční příspěvek požádá a splní 
všechny podmínky. Podle ministerstva 
může žadatel dostat až 80 procent ceny 
přístroje, maximálně však deset tisíc ko-
run. Zhruba kolem této částky se také 
ceny noktovizorů pohybují. Nárok na 
podporu bude mít lovec, který předlo-
ží účet z nákupu a protokoly o tom, že 
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v uplynulých dvou letech ulovil aspoň 
padesát prasat. 

Počty odstřelů prasete divokého 
2007 121 192 
2008 138 854 
2009 121 821 
2010 144 305 
2011 109 563 
2012 185 381 
2013 152 468 

Zdroj: Zpráva o stavu lesa a lesního 
hospodářství České republiky v roce 
2013 

Opatření proti přemnoženým divo-
čákům odstartovala už loni, kdy novela 
zákona o zbraních umožnila při lovu vý-

jimku pro jinak zakázané přístroje pro 
noční vidění. Ministerstvo rovněž pod-
poruje výrobu a instalaci odchytových 
zařízení, předloni je podpořilo částkou 
1,42 milionů korun. 

Za přemnožení divočáků může hlav-
ně kukuřice 

Podle myslivců mohou opatření čás-
tečně pomoci, problém s přemnoženými 
divočáky však nevyřeší. „Určité zefektiv-
nění odlovu to přinese, není to ale samo-
spasné. Pokud se problematika nebude 
řešit komplexně, tak přemnožení prasat 
bude přetrvávat,“ říká myslivec Martin 
Horálek. Jako hlavní důvod přemnožení 
označují totiž myslivci strukturu české 

krajiny a hojné, nekonečné lány kukuři-
ce. Ta nabízí prasatům divokým ideální 
skrýš. Horálek navíc upozorňuje, že ne-
málo myslivců má při používání podob-
ných přístrojů i etický problém. „Znám 
celou řadu lidí, kteří odmítají přístroje 
pro noční vidění jako takové. Říkají, že 
to nedává zvěři už vůbec žádnou šanci,“ 
dodává Horálek. 

Kolik divočáků se v Česku pohybuje, 
nikdo přesně neví. Představu o popula-
ci nabízejí počty odstřelů. Ty dosáhly se 
185 tisíci kusy rekordu v roce 2012, podle 
posledních dostupných dat z předloňska 
pak klesly zhruba o třicet tisíc. 
ZDROJ: IDNES.CZ; AUTOR: JAN BROŽ;  

23. 1. 2015 

COPA/COGECA (K. Matoušek Brusel), 
pracovní skupina Přímé platby a ze
lenání 27.1. 

Vytvoření této skupiny předcházela 
celá řada jednání o tom kdo tuto sku-
pinu povede a co bude její pracovní 
náplní. Na funkci předsedy byl vybrán 
Udo Hemmerling z DBV. Z 27 členských 
zemí chyběli zástupci Irska, Kypru, Mal-
ty a Estonska, vyloučeni byli zástupci 
Chorvatska, Řecka a Rumunska – neza-
platili příspěvky. 

Do sekretariátu došly písemné připo-
mínky z Dánska a Německa, které se tý-
kaly především návrhů na zjednodušení 
SZP a snížení administrativní zátěže, ale 
také požadavků na určitou toleranci při 
aplikaci nových pravidel a podstatně 
menší postihy v průběhu prvních 2 let, 
než se celý systém zaběhne. V diskusi 
byly projednány body jako aktivní far-
mář (Řecko, s nejméně 50 % zeměděl-
ských aktivit), ostatní připomínky jdou 
podobným směrem. Německo s různými 
podmínkami pro jednotlivé země a kde 
jsou podle nich stejné platby na hektar. 

Pro Dány zde chybí jakékoliv zdů-
vodnění pro zelenání. Pro Francouze je 
problém především u kukuřice, která je 
monokulturou v Alsasku a Lotrinsku 
a také na jihozápadě Francie. Komise 
zatím neodpověděla ani na jediný návrh, 
ty se týkají jak permanentních pastvin, 
tak ekvivalentu uznání náhrady. Kultu-

ry, které jsou připraveny jako náhrada ( 
vojtěška, hrách) nejsou stále považová-
ny za kultury na diversifikaci. Pro řadu 
zemí chybí ekvivalent, nemají prakticky 
jarní kultury, krátká doba vegetace.

EFA představuje další z problémů pro 
většinu zemí. Řada z nich to chce ře-
šit dočasnými kulturami, ale zde chybí 
přesná pravidla a to je problém nejen 
Komise, ale i národních administrativ. 
Pro Brity se hledalo řešení přes dělící 
pásy u polí, ale jsou problémy se za-
měřováním a tak dávají nyní přednost 
nechat část půdy v klidu. To zase dělá 
problémy pro kultury zadržující dusík. 
Podle Němců by zde měla být větší pruž-
nost a ponechání na místních podmín-
kách nejlepšímu přizpůsobení.

Zjednodušování – to je nové mo-
tto Komise. Ale konstatováno, že spíš 
opak je zde pravdou, že s každou další 
reformou se vše stále více komplikuje. 
Následně zde byla dohoda o rámci pro 
návrh C/C zjednodušení u PP a zelenání. 
Konstatováno, že v rámci SZP, jsou PP 
nezbytnou součástí příjmů pro farmáře 
a jejich družstva, nejen k udržení aktivit 
produkce, ale také pro ochranu prostře-
dí a sociální udržitelnost.

Regulace začala platit od 1. ledna 2015, 
většina farmářů se na tyto změny zača-
la připravovat již měsíce dopředu, ale 
vzhledem k rozdílným podmínkám při 
zahájení sezóny, je řada opatření nejas-

ná a s tím je spojena větší byrokracie 
a vyšší náklady.

Snížení administrativní zátěže, při 
respektování cílů SZP a s ohledem na 
diversitu evropského zemědělství, vítá 
C/C návrh Komisaře Hogan na zjedno-
dušení, ale je dost skeptická, co se týče 
očekávaných výsledků. Zásadní cíle sta-
novené politickým kompromisem SZP 
musí být zachovány. Jasné cíle usnad-
ňují plány farmářů na dlouhodobou ak-
tivitu. Takže v současné době se musíme 
koncentrovat na to, co je proveditelné 
v současném rámci politiky SZP.

C/C zde dává návrh na přezkoumání 
následujících otázek:

Aktivní farmář
Zelenání: podmínky pro diversifikaci 

kultur
• Typy záznamů přijatelných pro 

kontrolu diversifikace
• Mapování, umístění a propočty 

velikosti kultur v EFA
• Rozdílná řízení, které si vyžaduje 

rozdílnost EFA
• Požadavky na řízení přechodných 

kultur
• Omezený počet EFA aktivovaných 

národní administrativou s ohle-
dem na 

• Očekávanou administrativní zá-
těž

• Změny ( konverze) a vážící fakto-
ry

Ze zahraničí
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• Definice trvalých pastvin
• Aplikace podpor: přechod na ap-

likace on-line a informace s tím 
spojené

• Počet a rozsah kontrol

Odpovídající úroveň tolerance pro 
první roky aplikace nové CAP včetně:

• snížení zelených plateb a admini-
strativních postihů

• tolerance pro nepříznivé klimatic-
ké podmínky

• toleranční marže pro identifikaci 
zemědělských parcel.

Následovala další diskuse. Brichart 
zde upozorňuje na komplikace spojené 
s deklaracemi o parcelách, tam kde bude 
nutné obnovit osev budou problémy 
s deklarací původního osevu, to před-
stavuje parcely uvnitř parcel. 

Priority lotyšského předsednictví 
EU

I. Konkurenceschopná Evropa: posilo-
vání podnikatelské schopnosti Evropy 
prostřednictvím podpory investic do 
nových a konkurenceschopných výrob-
ků a služeb. Pouze vývoj konkurenčních 
odvětví průmyslu a služeb může Evro-
pě umožnit vytváření pracovních míst 
a tím také podpořit sociální soudržnost. 
Toho je možné dosáhnout efektivními 
strukturálními reformami a prostřednic-
tvím investic stimulujících růst. 

 Hlavní témata: 
• Junckerův investiční plán – za-

měřený na uvolnění veřejných 
a soukromých investic do reálné 
ekonomiky; 

• posílení jednotného trhu – dosa-
žení pokroku při přijímání zbýva-
jících návrhů z Aktu o jednotném 
trhu II, zahájení jednání o očeká-
vané strategii vnitřního trhu zbo-
ží a služeb; 

• zvýšení konkurenceschopnosti 
průmyslu a souvisejících odvětví 
služeb – uplatňování zásad lepší 
regulace včetně širšího využití 
testu konkurenceschopnosti le-
gislativních návrhů; 

• vytvoření Energetické unie – ener-
getická politika musí být postave-
na na solidaritě, důvěře a bezpeč-
nosti, zaměřena na lepší integrací 
energetických infrastrukturních 
sítí, lepší správu, energetickou bez-
pečnost a energetickou diplomacii. 

II. Digitální Evropa: Rychle se rozví-
jející informační technologie poskytují 
nebývalé možnosti, které mají potenciál 
podpořit růst v EU. Představují rovněž 
výzvy, které je třeba řešit, aby se tyto 
příležitostí náležitě využily. 

 Hlavní témata: 
• vytvoření silnějšího a soudržněj-

šího rámce pro ochranu údajů – 
hledání shody o obecném nařízení 
o ochraně údajů a směrnice; 

• posílení kybernetické bezpečnos-
ti – provádění Evropské strategie 
kybernetické bezpečnosti, dokon-
čení jednání o směrnici o bezpeč-
nosti sítí a informací (NIS); 

• usnadnění zahájených jednání 
o Strategii jednotného digitál-
ního trhu zahrnující odstranění 
on-line hranic, budování důvěry, 
odstranění omezení a překážek, 
zajištění přístupu a konektivity, 
vytváření digitální ekonomiky; 

• hledání celkového kompromisu 
ohledně balíčku telekomunikační-
ho trhu založeného na rovnováze 
mezi vysoce kvalitními službami 
a rozumnou cenou pro spotřebitele; 

• nevyhnutelný přechod k digitali-
zaci – postupující digitalizace Ev-
ropy, diskuse o digitálních doved-
nostech, podpora e-Governmentu. 

III. Angažovaná Evropa: Evropská 
unie má povinnost hrát aktivní roli na 
světové scéně. 

 Hlavní témata: 
• Evropská politika sousedství s vý-

chodními a jižními rozměry bude 
prioritou vnějších vztahů EU, zvlášt-
ní pozornost by měla být věnována 
Východnímu partnerství. Evropská 
politika sousedství by měla být po-
sílena na základě nadcházejícího 
komplexního přezkumu; 

• posílení transatlantického part-
nerství – dokončení jednání o am-
biciózní, komplexní a vzájemně 
prospěšné dohodě TTIP do kon-
ce roku 2015, dosažení pokroku 
v jednání o dohodách o volném 
obchodu CETA a EU-Japonsko; 

• Strategie EU-Střední Asie – posí-
lení diskuse o bezpečnosti, správě 
hranic, zásobování energií a vzdě-
lávací výměny; 

• rozvojové cíle po roce 2015 – za-
měření na trvale udržitelný rozvoj 
s důrazem na rovnost žen a mužů 
a posílení postavení žen; 

• pokračovat v politice rozšiřování EU.
ZDROJ: ZPRAVODAJ PK ČR – 3/2015

CES 2015: K mobilu půjde připojit už 
i víno

7. 1. Výrobci mají v dnešní době ten-
denci digitalizovat vše, co je jen možné. 
Ukazuje to i mladá společnost Kelvin 
na největším počítačovém veletrhu In-
ternational Consumer Electronics Show 
(CES) v americkém Las Vegas. Představi-
la zařízení, které milovníkům vína přine-
se „chytřejší cestu, jak pít“. 

Na veletrhu byla k vidění novinka zva-
ná Kelvin Duo. Jde v podstatě o zařízení 
ze dvou částí – pružného náramku, který 
se natáhne na láhev vína a jednoduché-
ho přijímače s malým displejem. Funguje 
to jednoduše, náramek odesílá bezdráto-
vě informace o teplotě vína a přijímač je 
zobrazuje. Na základě předvolených dat 
pak dokáže určit, zda je daná konkrétní 
odrůda správně vychlazená a případně 
majitele upozornit, že s jeho vínem není 
něco v pořádku.

 
Kelvin Duo
Společnost Kelvin však pracuje na no-

vější verzi zvané Blue. Ta by se měla na 
trhu objevit už v průběhu letošního jara 
a její hlavní předností bude možnost 
spolupracovat s chytrými telefony – 
podporovány mají být nejdříve iPhony 
od Applu a posléze také přístroje s ope-
račním systémem Android. Kelvin Blue 
bude nejen hlídat teplotu, ale lidé si bu-
dou moci vést prostřednictvím chytré-
ho telefonu také záznamy o tom, jaké 
druhy jim chutnají nejvíce, přistupovat 
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do internetové databáze vín, nebo si od 
smartphonu nechat doporučit, jaké po-
chutiny se k jejich nápoji hodí nejlépe. 
Samozřejmě nebudou chybět ani upo-
zornění, pokud nebude s vínem něco 
v pořádku. Za jakou cenu se bude Kelvin 
Blue nabízet, výrobce zatím neprozradil.
ZDROJ: NOVINKY.CZ

Výživová hodnota a bezpečnost GM 
potravin jsou pro spotřebitele klíčo
vé 

Nový výzkum vedený na dvou univer-
zitách v USA (North Carolina State Uni-
versity a University of Minnesota) uká-
zal, že většina spotřebitelů je ochotna 
akceptovat nanotechnologie a genetic-
ké modifikace, jestliže vedou ke zvýšení 
výživové hodnoty a zlepšují bezpečnost 
potravin. V reprezentativním vzorku 
bylo průzkumu podrobeno 1.117 spotře-
bitelů. Účastníci odpovídali na otázky 
týkající se jejich ochoty nakupovat po-
traviny obsahující produkty genetic-
kých modifikací nebo nanotechnologií. 
Otázky také zjišťovaly, jakou roli hraje 
pro spotřebitele cena výrobků, zlepšení 
vlastností jako nutriční hodnoty, chuti, 
potravinové bezpečnosti nebo přínosy 
pro životní prostředí. 

Výsledky výzkumu ukázaly, že obecně 
lze rozdělit spotřebitele do 4 skupin: 

• 18 % patří do skupiny, kterou lze 
nazvat „odpůrci nových technolo-
gií“; 

• 19 % účastníků „má aversi k nové 
technologii“, ale jsou ochotni GM 
nebo nanotech potraviny nakou-
pit, pokud mají přínosy z hlediska 
bezpečnosti potravin; 

• 23 % je „orientováno na ceny“ a je 
ochotno kupovat levnější produk-
ty bez ohledu na GMO nebo nano-
technologie; 

• 40 % účastníků je „orientováno 
na přínosy“. Jsou ochotni naku-
povat GM nebo nanotech potra-
viny, jestliže mají nutriční přínosy 
nebo zvyšují bezpečnost potravin.

ZPRAVODAJ PK ČR – 2/2015

Geneticky upravené plodiny už mo
hou členské státy zakázat 

Všechno je jinak. Tento slovní obrat – 
v lidové mluvě ostatně často používa-
ný – lze snad nyní použít i v reakci na 

změnu, kterou minulý týden schválil 
Evropský parlament. Podle ní budou 
mít členské státy právo omezit anebo 
zakázat pěstování plodin obsahujících 
geneticky upravené organizmy, a  to 
i v případě, že pěstování bylo schváleno 
na úrovni Evropské unie. Směrnice to-
hoto znění byla původně předložena už 
v roce 2010, avšak legislativní proces se 
kvůli neshodám členských států dostal 
na čtyři roky do slepé uličky. 

„Nová úprava poskytne větší pružnost 
členským státům, které si přejí omezit 
pěstování geneticky upravených plo-
din. Bude však rovněž dále usměrňovat 
debatu zastánců a odpůrců takového 
pěstování zemědělských plodin, kte-
rá zatím ještě zdaleka není na konci,“ 
uvedla k tomu parlamentní zpravodajka 
Fredérique Riesová. Text směrnice plé-
num schválilo poměrem hlasů 480 ku 
159, když 58 poslanců se hlasování zdr-
želo. Nová pravidla umožní státům zaká-
zat geneticky modifikované organizmy 
z důvodu ochrany životního prostředí, 
a to nad rámec rizika, na které může 
při posuzovaní poukázat Evropský úřad 
pro bezpečnost potravin. Pěstování však 
bude možné zakázat i z dalších důvodů, 
například kvůli územnímu plánování 
nebo cílům zemědělské politiky. Jinak 
jedinou geneticky modifikovanou plo-
dinou, která se nyní pěstuje v Evropské 
unii, je kukuřice MON 810. Geneticky 
modifikované brambory Amflora pak 
zakázal soud, i když Evropská komise 
výsadbu původně povolila. 
ZDROJ: BRNĚNSKÝ DENÍK; AUTOR: (FK); 

19. 1. 2015 

Rusko zlevní vodku. Nechce, aby lidé 
pili pašovaný alkohol 

Po kampani, která měla vyššími ce-
nami lihovin pomoci v boji proti alko-
holismu, začali Rusové raději nakupo-
vat na černém trhu. Stát chce proto 
příští rok vodku zlevnit. Minimální 
cena půllitrové lahve lihoviny spadne 
v únoru o 16 procent na 185 rublů (asi 
74 korun). Na svém webu to oznámil 
ruský regulátor trhu s alkoholem. Rus-
ký prezident Vladimir Putin minulý 
týden oznámil, že kvůli příliš vysokým 
cenám alkoholu někteří zákazníci ra-
ději kupují pašovaný alkohol. To maří 
vládní plány v boji s alkoholismem. 
Oficiální výroba vodky klesla od letoš-
ního ledna do listopadu o 17 procent, 
píše agentura Bloomberg. 

„Jde o populistické gesto, vzhledem 
k tomu, že Rusko padá do ekonomické 
krize, která může trvat několik let,“ řekl 
Vadim Drobiz ze společnosti Ciffra zabá-
vající se výzkumem trhu s alkoholickými 
nápoji. „Ceny ruské vodky jsou v pomě-
ru k příjmům nejvyšší na světě. A reálné 
příjmy klesají,“ dodal. Ruské zákazníky 
dusí sankce, které na Rusko uvalily zá-
padní země kvůli jeho postoji ke krizi 
na Ukrajině. Rubl letos prudce klesl až 
o polovinu a ekonomika začíná mít pro-
blémy. Inflace poprvé za více než pět let 
překročila hranici 10 procent. 
ZDROJ: IDNES.CZ; AUTOR: EMO; 30.12.2014 

Absint zakázaný před 100 lety znovu 
ožívá obklopen mýtem 

Paříž – Absint proslavili v 19. století 
umělci jako byli Van Gogh nebo Ver-
laine. Před 100 lety byl tento nápoj za-
kázán, neboť se soudilo, že se po něm 
„blázní“. Dnes tento mok, nazývaný též 
Zelená víla, zažívá nové vzkříšení. V my-
sli Francouzů je však absint stále ještě 
tím zakázaným nápojem, který z člověka 
dělá blázna. „Kolem tohoto nápoje panu-
je stále ještě mnoho záhad,“ říká Fabrice 
Herard, organizátor takzvaných Absin-
tiád, zasvěcených absintu v městečku 
Pontarlier u hranic se Švýcarskem. Ab-
sint, múza malíře Vincenta Van Gogha 
a básníka Paula Verlaina, jehož zhoubný 
vliv vykreslil Émile Zola ve svém romá-
nu Zabiják, byl nápojem umělců 19. sto-
letí. Destilovaný mok se zrodil ve Švý-
carsku v 18. století a obsahuje od 45 do 
72 stupňů alkoholu. 

Extrakt z pelyňku 
Na počátku 20. století se dospělo k zá-

věru, že absint vyvolává těžké poškoze-
ní mozku, zejména proto, že obsahuje 
thujon v extraktu z pelyňku, který je 
jednou ze surovin nápoje. Proto byl 16. 
března 1915 absint ve Francii zakázán. 
„Po absintu propadali lidé šílenství, pro-
tože ho pili příliš a s vysokým obsahem 
alkoholu,“ soudí François Guy, majitel 
stejnojmenné palírny, kterou v roce 1890 
založil v Pontarlieru jeho dědeček. „Dnes 
studie ukazují, že thujon není škodlivý, 
neblahé účinky absintu jsou způsobeny 
alkoholem,“ zdůrazňuje. Zákaz Zelené 
víly vyvolal v oblasti Pontarlieru, fran-
couzské metropole anýzových nápojů, 
ekonomickou katastrofu. Na počátku 
20. století bylo v tomto malém městě 23 
palíren a 111 náleven. V palírnách bylo 
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zaměstnáno téměř 3 000 lidí a vyrábě-
lo se tam více než deset milionů litrů 
vyvážených do celého světa. „V té době 
záviselo 80 procent aktivity města na 
výrobě absintu a téměř nikdo se nedo-
kázal přeorientovat na jinou produkci,“ 
vysvětluje François Guy. 

V roce 1988 byl absint ve Francii zno-
vu povolen, ale jen pod názvem „alko-
hol na bázi pelyňku“ s podílem thujonu 
omezeným na 35 miligramů na jeden litr 
nápoje. První francouzské produkty na 
bázi pelyňku se znovu objevily v roce 
1999. O dva roky později byl zákonem 
opět povolen název absint, aby se tak 
zabránilo švýcarským výrobcům při-
vlastnit si tuto značku. 

Absint zažívá rozkvět 
Od té doby absint zažívá rozkvět. Přes 

tucet palíren vyrábí ve Francii kolem 
800.000 litrů absintu ročně. François 
Guy loni vyprodukoval 30.000 litrů ab-
sintu a doufá, že brzy dosáhne hranice 
100.000 litrů. Jakmile v roce 1983 pře-
vzal rodinný podnik, pustil se do boje za 
rehabilitaci tohoto alkoholu, až se mu 
podařilo získat na evropské úrovni chrá-
něné zeměpisné označení Pontarlierský 
absint. François Guy zásobuje dvacítku 
barů a restaurací v Paříži, kde se móda 
Zelené víly vrací spíše mezi movitějšími 
zákazníky. „U mě jde absint na odbyt 
velmi dobře. Přichází si ho vypít hodně 
turistů, zejména Američanů, Kanaďanů 
či Brazilců,“ pochvaluje si Mickey, ve-
doucí rockového baru Cantada v Paříži. 

Elixír básníků má velký úspěch v za-
hraničí. „Absint se prodává stále lépe,“ 
raduje se majitel podniku Absinth Depot 
v Berlíně Martial Philippi. Podle tohoto 
nadšence, který nabízí 300 druhů absin-
tu, „mýtus zakázaného nápoje přitahuje 
a fascinuje lidi všech vrstev, stejně jako 
před 100 lety.“ 
ZDROJ: DENÍK.CZ; AUTOR: ČTK; 23. 1. 2015

Pít vodu je trendy. Odborníci radí, 
jaký druh si k jakému jídlu dát 

Mineralita, vyváženost a pocit v ús-
tech. Voda vhodná k sushi, jiná k těs-
tovinám, další k dezertům. Voda začíná 
být v kurzu a odborníci opisují její chuť 
a navrhují, ke kterému jídlu se konkretní 
voda nejlépe hodí. Na trhu se už objevila 
i kniha, která podrobně popisuje chutě 
a profily balených vod z celého světa. 

Gastronomičtí odborníci, kteří se za-
měřují na nápoje, začínají stále častěji 

zaměstnávat svůj jazyk spíše než vínem 
prostou skleničkou vody. Podle nich ne 
všechny vody jsou stejné a voda je něco 
více než jen to, co teče doma z kohout-
ku a prodává se v plastových lahvích 
na masovém trhu. A pokud jde o  to 
doplnit jídlo osvěžujícím nápojem, ne-
existuje podle nich nic lepšího než skle-
nice vhodně vybrané vody, píše server 
CNNMoney. „Šéfkuchař se stará o jídlo, 
someliér se stará o víno, ale vypadá to, 
jako by se nikdo nestaral o vodu,“ po-
stěžoval si antropolog Michael Mascha, 
který se specializuje na stravu. Jeho kni-
ha podrobně popisuje chutě a profily ba-
lených vod z celého světa. 

Nápojový lístek s vodou o desítkách 
stránek 

Samozřejmě se objevila řada těch, 
kteří tvrdí, že degustace vody a hledání 
vhodné vody k určitým pokrmům je zá-
ležitostí jednoho procenta elitářů. Ma-
scha však s tímto názorem nesouhlasí. 
Domnívá se, že Američané jsou ohledně 
stravování stále vzdělanější a  lidé již 
nechtějí mít k jídlu na stole pouze nud-
nou láhev vody Pellegrino. Na vodu se 
rozhodla vsadit losangeleská restaurace 
Ray’s & Stark Bar a nabízí vodu jak jíd-
lu tak k degustaci. Zdejší nápojový lís-
tek s vodou má 42 stránek. „Voda není 
pouze vodou,“ říká specialista restau-
race na vodu Martin Riese. A zdá se, 
že tuto myšlenku sdílejí i zákazníci re-
staurace. Od zavedení nápojového lístku 
s vodou v loňském roce se prodej vody 
v restauraci zvýšil o 500 procent. Riese 
má i vlastní značku vody Beverly Hills 
90H20, která v letošním roce vyhrála 
cenu pro nejlepší vodu na světě. Podob-
ně jako u vína i v případě vody odborní-
ci používají výrazy jako mineralita, vy-
váženost a pocit v ústech, kdy popisují 
chuť vody a navrhují, ke kterému jídlu 
se voda nejlépe hodí. Riese se domnívá, 
že voda by se měla vybírat k jednotlivým 
jídlům podle kyselosti a slanosti. A jaké 
jsou jeho návrhy? Například značka 
Voss, která se prodává v lahvi navržené 
umělcem pro Calvina Kleina, má mírně 
hořké tóny. Je tak vhodná ke chřestu. 

Voda z doby ledové 
V Dánsku se vyrábí voda Iskilde. Po-

chází z pramene objeveného před 15 
lety pojišťovacím makléřem v důchodu 
a jeho manželkou. Experti odhadují, že 
voda z tohoto pramene může pocházet 
z poslední doby ledové. Cena je 12 dolarů 
(270 Kč) za litr. Podle Rieseho má Iskilde 
sladké a zemité tóny, což z ní dělá vodu 
vhodnou pro těstoviny, houbové pokr-

my nebo pizzu s lanýži. K lehkému jídlu, 
jako je sushi, doporučuje něco hladšího 
a jemného, jako je voda s nízkou mine-
ralitou. 

Nejnáročnějším chuťovým buňkám 
bude určitě vyhovovat voda Lauquen 
z Patagonie. Tato značka je určena spe-
ciálně pro luxusní trh a prodává se za 24 
dolarů (540 Kč) za litr. 

K desertům se nejlépe hodí španělská 
voda Vichy Catalan, která je velmi slaná 
a hořká, a může tak dodat překvapivý 
rozměr čokoládovým pokrmům. „Velmi 
neočekávaně máte na svém jazyku slad-
ké a slané tóny a to je velmi zajímavé,“ 
poznamenává Riese. 
ZDROJ: IDNES.CZ; AUTOR: ČTK, IDNES.CZ; 

29. 12. 2014 

Prodej šampaňského se znovu zvy
šuje

V minulém roce 2014 bylo prodáno po 
celém světě 307 mil. lahví šampaňského. 
Meziročně to znamená nárůst o 1 %, ve 
finančním vyjádření se zvýšil export ze 
4,3 na 4,5 mld. €. Je to druhý největší 
prodej od roku 2007. 
DER WINZER/19.1.2015/JS

Francie: Víno patří ke kulturnímu 
dědictví

Ve sbírce zákonů francouzské repub-
liky byl zveřejněn zákon č. 2014-1170 ze 
13. října o zemědělství, potravinářství 
a lesnictví. Mimo jiné se v něm praví: 
„Víno z hroznů, vinařské terroir, jablečné 
a hruškové víno, destiláty a piva s lokál-
ní tradicí patří ke chráněnému kulturní-
mu , gastronomickému a zemědělskému 
dědictví Francie.“

Poté co Uruguay a Argentina pro-
hlásily víno za „národní nápoj“, udělila 
tímto Francie vínu a vinařskému terroir 
zvláštní ochranu. Francouzská gastrono-
mie byla uznána již v roce 2010 meziná-
rodní organizací UNESCO za nehmotné 
dědictví lidstva. Jde tím o okázalou stra-
vovací příležitost, při které si hosté vy-
chutnávají „dobré jídlo“ a „dobré nápoje“.

Poznámka: Ve vinařském zákoně ČR 
máme již od roku 2002 v hlavě VI, § 31, 
odst. 4, písm. c ustanovení: „Fond pod-
poruje uchovávání a rozvoj vinohradnic-
tví a vinařství jako významné součásti 
evropského kulturního dědictví...“
 ZDROJ: WWW.AREV.ORG/JS
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Novinka: Mezinárodní obchod s ví
nem na vysoké škole v Kremži

Na vysoké škole IMC v  Kremži se 
od září 2015 otvírá nový studijní obor 
„Mezinárodní obchod s vínem“. Půjde 
o prezenční bakalářské studium pou-
ze v anglickém jazyku. Toto propojení 
odborných znalostí s ekonomikou je 
v Rakousku ojedinělé. Základní znalosti 
z ekonomiky a vinařství jsou důležitým 
předpokladem budoucího úspěchu ab-
solventů. Součástí výuky bude v 5. se-
mestru povinná praxe v zahraničí v dél-
ce 22 týdnů. 
PROPLANTA.DE/21. 01. 2015/JS

VŠ Geisenheim University: Nový 
profesor pro mezinárodní obchod 
s vínem

Novým profesorem se v Geisenhei-
mu stal Prof. Dr. Andreas Kurth. Nový 
studijní obor „Mezinárodní obchod s ví-
nem“ v angličtině je obdobou již dříve 
zavedeného stejného oboru, který se ale 
studuje v němčině. V obou případech jde 
o kombinaci ekonomie, enologie a vino-
hradnictví, v angličtině byl otevřen po-
prvé v roce 2014. Andreas Kurth pochá-
zí z Rheingau, kde v roce 1993 ukončil 
gymnázium, pak pokračoval ve studiu 
ekonomiky na Justus-Liebig-Universität 
v Gießenu a nakonec tamtéž absolvoval 
doktorandské studium s „note summa 
cum laude“ (s nejvyšší pochvalou).
DER DEUTSCHE WEINBAU/27. 1. 2015/JS

Skleníkové plyny pozměňují víno
Geisenheim/Gießen/Wiesbaden – 

Stoupající obsah oxidu uhličitého v at-
mosféře zvyšuje teplotu na Zemi. Přesto 
dosud nebylo známo jak se CO2 projevu-
je na speciálních kulturách. 

Spaliny
Jejich následky jsou v současnosti 

zkoumány na vysoké škole v Geisenhei-
mu. Réva fixuje více uhlíku a pak rychle-
ji roste. Zatím nikdo neví, jak bude chut-
nat víno. Společný výzkum univerzit 
v Gießenu, Marburgu a Hesenským zem-
ským úřadem pro životní prostředí a ge-
ologii probíhá v rámci projektu FACE 
(Free Carbon Dioxide Enrichment). Cí-
lem je zjistit, zda narůstající obsah oxi-

du uhličitého mění růst, výnos a kvalitu 
révy a hroznů nebo vede k většímu na-
padení škůdci a chorobami. Podle dlou-
hodobých pokusů v Gießenu dochází ke 
zvýšené koncentraci živin, především 
dusíku. Před tisícovkami let, když se lidé 
začali zabývat zemědělstvím, činila kon-
centrace CO2 v ovzduší 280 ppm (ppm = 
miliontina), nyní je to téměř 400 ppm. 
V dobách ledových to bylo jenom 180 až 
190 ppm.

V Hesensku dojde ke zvýšení teploty, 
jen se neví o jakou hodnotu

Všechny klimatické modely předpoví-
dají v Hesensku do konce století nárůst 
teploty. Mohlo by jít o zvýšení průměrné 
roční teploty o 1,9 až 3,7 °C, ale pokud se 
nesníží skleníkové plyny, bude to ještě 
mnohem vyšší. V rekordním roce 2014 
již průměrná teplota v Hesensku pře-
kročila 10 °C. V rámci ročních období se 
nejnižší nárůst teploty prognózuje pro 
jaro, takže mrazíky budou hrozit nadále.
PROPLANTA.DE/21. 01. 2015/JS

»Charlie Hebdo«: Satira na etiketě 
vína

Etiketa Château Barrail z Graves v St.-
-Emilion (F) zobrazuje například »Hara 
Kiri«. Policista s červeným nosem od 
konzumace alkoholu a podobné etikety. 
Již přes 40 let používá na svých vínech 
vinař Gérard Descambre z Bordeaux ka-
rikatury »Charlie Hebdo« ale i karikatu-
ry od jiných kreslířů. V 70. letech, když 
převzal se svým bratrem toto vinař-
ství, hledal cestu z krize. Požádal tehdy 
George Berniera, jednoho ze zakladatelů 
»Charlie Hebdo« o vytvoření etikety na 
jeho víno. Od té doby vzniklo přes 50 
etiket s karikaturami od 18 významných 
francouzských kreslířů. Asi polovina 
produkce jeho vína je opatřena etiketa-
mi s karikaturami, druhá polovina má 
klasické etikety. Říká: „Víno a humor 
byla vždy moje filozofie.“
FALSTAFF/14. 01. 2015/JS

Německý Vinařský fond zřídil od 
1. ledna 2015 propagační oddělení ve 
Varšavě a v Šanghaji

Německá vína jsou takto propagována 
v Číně a v Polsku „přímo na místě“, do-
sud to probíhalo prostřednictvím centra 
v Mainz. Čína je v pořadí 8. zemí v ob-
jemu německého exportu vína se stále 

narůstající tendencí. V Polsku bude kan-
celář pracovat ve Varšavě pod hlavičkou 
Německo-polské hospodářské a obchod-
ní komory. Náplní obou nových praco-
višť bude zajišťování účasti na veletrzích 
a výstavách v čínských a polských měs-
tech a podpora exportu německého vína.
DER DEUTSCHE WEINBAU/7.  1. 2015/JS

Německý vinařský fond se přestěhuje
Německý vinařský fond měl dosud 

sídlo v Mainzu a stěhuje se do 14 km 
vzdálené vinařské obce Bodenheim. Měl 
pronajato 1,5 tisíce m2 kanceláří v domě 
německého vína na Gutenbergplatz. 
Z důvodu výrazně vyššího nájemného 
v Mainzu se stěhuje mimo město. V Bo-
denheimu zakoupil kancelářskou budo-
vu o stejné ploše, kde bude moci praco-
vat asi 40 zaměstnanců fondu, vinařské 
akademie a vinařského institutu. Vlastní 
stěhování by mělo proběhnout do konce 
roku 2015.
DER DEUTSCHE WEINBAU/23. 1. 2015/JS

Sklep podvodníka Rudyho Kurni
awana by mohl pomoci vrátit část 
prostředků jeho obětem

Rok poté co byl Rudy Kurniawan, zná-
mý jako Dr. Conti, usvědčen z hromad-
ného podvodu s vínem v USA se při-
pravuje posouzení hodnoty vín v jeho 
soukromém sklepě, zda by tato vína 
mohla posloužit ke splacení dlužné část-
ky jeho obětem. Ta činí téměř 30 mili-
onů dolarů. FBI našla etikety známých 
producentů vín v jeho domě, které tiskl 
na své tiskárně. 

Státní úředníci požádali experty o po-
souzení ceny jeho osobní sbírky vín, což 
má začít v lednu 2015. Musí zjistit, zda 
jde ve sklepě o padělky nebo originály. Je 
naděje, že vína pokryjí alespoň částečnou 
hodnotu na splacení dluhu obětem, kte-
rým prodal jakoby vyhlášená vína, když 
ve skutečnosti šlo o vína průměrné kva-
lity. Dostal za to desetiletou nepodmí-
něnou vazbu a musí vrátit 28,4 milionů 
USD. O obsahu jeho sklepu se toho za-
tím ví málo, ale předpokládá se, že bude 
obsahovat alespoň část drahých vín, 
která doma v kuchyňském dřezu scelo-
val s víny levnými. Zájemce o koupi vína 
nejdříve pozval na večeři, kde jim nabídl 
originál vína a pak jim dodal padělek.
DECANTER; CHRIS MERCER/17 .12. 2014/JS
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40 % zemědělských podniků v Porý
níFalci tvoří vinařské podniky

Vyplývá to ze zprávy zemského statis-
tického úřadu. I to bude důvod, proč má 
zemské ministerstvo v názvu zeměděl-
ství a vinařství. V celém Německu tvoří 
vinařské podniky jenom 5 % zeměděl-
ských podniků.
PROPLANTA/06. 01. 2015/JS 

Poloviční náklady na sklizeň hroznů 
na svazích díky sklízeči

Vinaři v oblasti Mosely, ale nejenom 
tam, vkládají velké naděje do nově vy-
vinutého sklízeče hroznů pro svahy. 
Sklízeč byl při minulé sklizni testován 
a osvědčil se. Byl také hlavním tématem 
dvoudenního semináře pro vinaře z Mo-
sely v lednu, kterého se jich zúčastnilo 
asi 400. Sklízeč se skládá z pásového 
traktoru a neseného sklízecího adapté-
ru.
PROPLANTA/07. 01. 2015/JS 

V PorýníFalci roste objem biovína
V  současnost i  se  tam nachází 

4.900 ha biovinic, čímž se podílí asi 
70 % na ploše biovinic celého Němec-
ka a trend je nadále stoupající, během 

posledních tří let se plocha zvýšila o 30 
%. Celkem se ve spolkové zemi nachá-
zí přibližně 400 biovinařů a poptávka 
po biovínu roste. Zemské ministerstvo 
zemědělství a vinařství proto vydalo 
novou brožuru pro biovinaře o pře-
chodném období a pak o vlastním eko-
logickém pěstování révy vinné i zpra-
cování biovína včetně všech právních 
náležitostí a informací o dotacích. Pu-
blikaci lze zdarma stáhnout na adrese: 
www.mulewf.rlp.de/service/publikati-
onen. Ministerstvo rovněž zřídilo bez-
platnou poradenskou službu. 
DER DEUTSCHE WEINBAU/8. 1. 2015/JS

Krádež vína v noblesní restauraci 
„The French Laundry“ v Napa Valley 
v Kalifornii

Ve špičkové restauraci pyšnící se 3 
hvězdami Michelin bylo přes vánoce 
z jejího sklepa ukradeno více než 70 lah-
ví vína v hodnotě téměř 300 tisíc USD. 
Převážně se jednalo o vína Domaine de 
la Romanée-Conti různých ročníků. Zlo-
ději, kteří nezanechali stopy, nepohrdli 
ani víny Screaming Eagle a Dom Peri-
gnon. Pravděpodobně šlo o loupež na 
objednávku. Vína jsou tak ojedinělá, že 
bude problém je udat na trhu, navíc láh-
ve Domaine de la Romanée-Conti jsou 
číslovány. Seznam uloupených lahví je 
zveřejněn na adrese decanter.com. 
DER WINZER/07. 01. 2015/JS

Anglické Pubs čepují Prosecco, sdruže
ní italských producentů je pobouřeno 

V pubech a barech v Londýně a dalších 
anglických městech se nalévá „Prosecco“ 
ne z lahví, ale čepuje se jako pivo ze sudů. 
Konsorcium Prosecco DOC a DOCG nyní 
obviňuje celou řadu britských barů z ne-
legálního výčepu. Od roku 2009 je pro-
dukční oblast Prosecca jasně vymezena. 
Jeho čepování ze sudů odporuje předpi-
sům EU a umožňuje padělání, které po-
škozuje jak jeho producenty, tak spotře-
bitele. Anglie je po Německu a Švýcarsku 
třetím největším exportním trhem pro 
italská šumivá a perlivá vína.
DER WINZER/13.01.2015/JS

Tisíce hektarů vinic v jižní Austrálii 
zničil požár

Jihoaustralané bojovali v lednu 2015 
s těžkým požárem, který zasáhl přes de-
set tisíc hektarů vinic. Nejvíce byly po-
stiženy vinice v regionu Adelaide Hills, 
asi 12 tisíc hektarů. Letošní požáry tam 
byly označeny za nejhorší od roku 1983. 
Velké škody vznikly i v sousedním Eden 
Valley. V okolních vinicích musí vinaři 
počítat s nedobrovolným „toustováním“. 
Chuť vína ovlivní žárem a kouřem po-
značené bobule. Sklizeň v ostatních vi-
nicích začne začátkem února.
DER WINZER/27.01.2015/JS


